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2 Kertészet és Szőlészet  

hazai hírek

A Magyar Államkincstár 
közleménye
• 21/2020. (IV. 6.) számú Kincstár Köz-
lemény a 2020. évi egységes kérelem 
benyújtásáról.

A Magyar Közlönyben 
megjelent jogszabályok
• 9/2020. (IV. 3.) AM rendelet az Európai 
Mezőgazdasági Vidékfejlesztési Alapból 
finanszírozott egyes támogatások 2020. 
évi igénybevételével kapcsolatos egysé-
ges eljárási szabályokról (MK 2020/63.).

• 10/2020. (IV. 3.) AM rendelet az Eu-
rópai Mezőgazdasági Garancia Alap-
ból, valamint a központi költségvetés-
ből finanszírozott egyes támogatások 

igénybevételével kapcsolatos eljárási 
szabályokról szóló miniszteri rendele-
tek módosításáról (MK 2020/63.).

• 11/2020. (IV. 3.) AM rendelet a Ma-
gyar Nemzeti Vidéki Hálózatról szóló 
11/2016. (IV. 21.) MvM rendelet módo-
sításáról (MK 2020/63.).

• 12/2020. (IV. 3.) AM rendelet a Ma-
gyar Méhészeti Nemzeti Program alap-
ján a 2020–2022 közötti végrehajtási 
időszakokban a központi költségvetés, 
valamint az Európai Mezőgazdasági 
Garancia Alap társfinanszírozásában 
megvalósuló támogatások igénybevé-
telének szabályairól szóló 57/2019. 
(XII. 14.) AM rendelet módosításáról 
(MK 2020/63.).

JOGSZABÁLYFIGYELŐ

Gazdasági csomag az agráriumnak is
A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara a tag-
jaitól érkezett jelzések alapján az elmúlt 
hetekben az Agrárminisztériummal 
egyeztetve kidolgozta azon javaslatokat, 
amelyek a járvány hatásainak csökken-
tése érdekében szükségesek.

Palkovics László innovációs és tech-
nológiai miniszter április 7-én jelentette 
be a kormány legújabb gazdasági cso-
magját, amelyben az agrárgazdasági ka-
mara javaslatai is jelentős súllyal szere-
pelnek. A gazdasági csomag számos te-
rületen érinti a mezőgazdaságban, élel-
miszeriparban tevékenykedő vállalko-
zásokat.

A nemzeti élelmiszergazdasági vál-
ságkezelő program keretein belül a vál-
sággal leginkább érintett területek (pl. 
bor, sör, pálinka, dísznövény, hal, szezo-
nális zöldség-gyümölcs) támogatási for-
rást kapnak, és kedvezőbbé válik az Ag-
rár Széchenyi Kártya folyószámlahitel.

A beruházási programok keretein be-
lül mezőgazdasági stratégiai, mezőgaz-
dasági mikro- és kisvállalati, valamint 
élelmiszeripari stratégiai beruházási 
programok indulnak.

Szerepel továbbá az intézkedések kö-
zött kutatás-fejlesztési és innovációs 
projektek támogatása a modern adatala-
pú technológiák és eljárások bevezetése 
és alkalmazása céljából; digitális agrár-
rezsicsökkentési program, amivel mér-
sékelhetőek a gazdák kiadásai 2021-től; 
továbbá munkahelyvédelmi bértámoga-
tás, valamint a munkaidőkeret maximá-
lis időtartamának meghosszabbítása.

Az adókönnyítések sorában kiterjesz-
tésre kerül a munkáltatói és munkaválla-
lói tehercsökkentés a díszkertész ágazat 
egy részére, a bortermelőkre, a pálinka-
előállítókra és a kisüzemi sörfőzdékre 
június 30-ig, valamint 2 százalékponttal 
csökken a szociális hozzájárulási adó jú-
lius 1-jétől. Elhalasztják az éves beszá-
molók és adóbevallások határidejét 
szeptember 30-ra, felgyorsítják az áfa-
visszaigényléseket (normál adózóknak 
75 napról 30-ra, megbízható adózóknak 
30-ról 20 napra).

A hazai termékeknek a hazai közét-
keztetésben és a boltokban való na-
gyobb arányú megjelenését támogatan-
dó a szabályozási környezet módosítá-
sa, a konyhák közösségi beszerzéseinek 
ösztönzése, optimalizálása várható, 
központosított beszerzéssel rövid ellá-
tási láncban a hazai élelmiszergazdasá-
gi szereplők megerősítése érdekében. 
Egységes védjegyrendszer is lesz, és 
2021-től várható az élelmiszer-nyo-
mon követési rendszer bevezetése.

A kistelepülések ellátásbiztonságá-
nak segítésére kialakítják, illetve meg-
erősítik a szükséges logisztikai rend-
szert, munkahelymegtartó támogatáso-
kat biztosítanak.

A kamarához számos észrevétel, ja-
vaslat érkezett már eddig is, azokra a to-
vábbiakban is számítanak az erre a célra 
létrehozott forródrótos telefonszámon 
(+36-1-803-6233), illetve a megyei agrár-
koordinációs munkacsoportokon ke-
resztül.                   (NAK)  

www.magyarmezogazdasag.hu

Kertészeti hetilap
69. évfolyam, 16. szám 
2020. április 15.
BIZA KLÁRA főszerkesztő

ROVATSZERKESZTŐK:
Horváth Csilla (gyümölcs, szőlő, bor)
Rimóczi Irén (zöldség)
TERVEZŐSZERKESZTŐ: Végh György
MUNKATÁRS: Tömpe Anna 
TITKÁRSÁG: Kiss Jánosné

SZERKESZTŐSÉG ÉS KIADÓ: 
1141 Budapest, Mirtusz u. 2.
Postacím: 1591 Budapest, Pf. 294
Telefon: +36-1-273-2290, fax: +36-1-470-0410 
titkarsag@kerteszetesszoleszet.hu 
www.magyarmezogazdasag.hu

KIADJA
a Magyar Mezőgazdaság Kft.
Felelős kiadó:
SÁRI ENIKŐ ügyvezető igazgató
HÁJOS LÁSZLÓ ügyvezető igazgató 

LAPTERJESZTÉS, PÉNZÜGY: 
Harangozó Tímea vezető, Fontos Éva, 
Karácsonyi Ildikó, Gabula Fruzsina 
MARKETING: Horváth Roland vezető, 
Kovács Réka, Kadosa Gábor, Kárpáti Eszter 
marketingreferensek
ÜGYFÉLSZOLGÁLAT: Husztiné Csekő Emma  
Tel.: +36-1-470-0411, fax: +36-1-470-0410

HIRDETÉSFELVÉTEL: 
Barsi Nóra (+36-30-982-6369)
Dohány Árpád (+36-70-232-4231)  
valamint a szerkesztőségben  
Kiss Jánosné (+36-1-273-2285, +36-1-273-2290,  
titkarsag@kerteszetesszo leszet.hu) 

A Kiadó adatkezelési szabályzata elérhető  
a www.magyarmezogazdasag.hu/adatvedelem 
oldalon.
Minden jog fenntartva!  
A lapból értesüléseket átvenni csak a Kertészet 
és Szőlészetre való hivatkozással lehet.  
A hirdetések és egyéb reklámkiadványok  
tartalmáért a kiadó felelősséget nem vállal.

TERJESZTÉS: 
Előfizetésben terjeszti a Magyar Posta Zrt.
Postacím: 1900 Budapest. 
Előfizethető az ország bármely postáján,  
a hírlapot kéz be sítők nél, a www.posta.hu  
webshopban (https://eshop.posta.hu/storefront/),  
e-mail en a hirlapelofizetes@posta.hu címen, 
telefo non a +36-1-767-8262 számon, levélben  
a Magyar Posta Zrt. 1900 Budapest címen.
Külföldre és külföldön előfizethető a Ma gyar 
Posta Zrt.-nél: a www.posta.hu webshopban 
(https://eshop.posta.hu/storefront/),  
1900 Budapest, +36-1-767-8262,  
hirlapelofizetes@posta.hu
Belföldi előfizetési díj egy évre:  
22 920 Ft, fél évre: 11 460 Ft
Árusításos úton terjeszti a Lapker Zrt., 
a POHÍRKER Zrt., 
valamint az alternatív terjesztők.

NYOMJA: Pauker-Holding Kft.
1047 Budapest, Baross u. 11–15. 

HU ISSN 0023-0677

www.magyarmezogazdasag.hu
– az Agrárhírportál
Onlineüzletág-vezető: Práger Ádám
Szerkesztők: Mizsei Károly, Szőnyi Judit

Kertészet
és 

Szolé
sz

et

´́



316. szám  |  2020. 04. 15.

hazai hírek

Idénymunka-kereső

Nyilvántartott díszkertészek

Egységes kérelem

Munkaszüret néven indított mezőgaz-
dasági álláslehetőségeket kínáló interne-
tes oldalt az Agrárminisztérium (www.
munkaszuret.hu). Az online felülettel a 
tárca arra hívja föl a figyelmet, hogy a 
magyar agráriumban a koronavírus-jár-
vány ellenére is van munkalehetőség. Az 
agrárminisztérium közleményében Nagy 
István kiemelte, hogy a mostani nehéz 
időszakban a megélhetésüket a vendég-
látásban, a turizmusban vagy éppen a 
szolgáltató szektorban sajnálatos módon 
elveszítő embereknek, illetve a nappali 
tanítás nélkül maradt felsőoktatási hall-
gatóknak a hazai mezőgazdaság bősége-
sen tud munkát adni.

A miniszter emlékeztetett arra, hogy 
az élelmiszeripari vállalkozások és a ter-

melő gazdaságok a járvány okozta rend-
kívüli helyzet miatt munkaerőhiánnyal 
küzdenek, ennek enyhítéseként és egyik 
megoldásaként hozták létre azt az online 
platformot, ahol az élelmiszer-alapanya-
got termelők találkozhatnak a lehetséges 
munkavállalóikkal.

A zöldség-gyümölcs ágazatban a ter-
melés mintegy kétharmadát a szezonáli-
san foglalkoztatottak végzik. Az egyes 
munkafázisok azonban nagyon szűk és 
szoros biológiai határidőkhöz kötöttek, 
egy munkafolyamat elmaradása a teljes 
növényállomány megsemmisüléséhez 
vagy komoly mennyiségi és minőségi 
veszteséghez vezet – hívta föl a figyelmet 
a tárcavezető.

 (magyarmezogazdasag.hu)

Csatlakozva a Magyar Díszkertészek 
Szakmaközi Szervezete és a Nemzeti Ag-
rárgazdasági Kamara közös, a dísznö-
vénykertészek megmentésére irányuló 
kezdeményezéséhez, a Nemzeti Élelmi-
szerlánc-biztonsági Hivatal (Nébih) is 
szolidaritásáról biztosítja az ágazat sze-
replőit, és arra kéri mindazokat, akik 
dísznövény vásárlását tervezik, hogy ré-
szesítsék előnyben a hazai dísznövény-
szaporítóanyag-termesztők és -forgal-
mazók termékeit.

A Nébih honlapján megtalálható azon 
magyar székhelyű dísznövényszaporító-
anyag-termesztők (DT) és -nagykereske-
dők (DN) neve és címe, akik a Nébih köz-

hiteles nyilvántartásában szerepelnek. A 
nyilvántartásba vett vállalkozások a 
Nébih és a növénytermesztési hatáskör-
ben eljáró kormányhivatalok rendszeres 
ellenőrzése alatt állnak, termékeik garan-
táltan megfelelő minőségűek, forgalma-
zói tevékenységük jogszerű, és a vásárolt 
termékekhez szaporítóanyag-kísérő ok-
mányt tudnak adni.

A hazai díszkertészeket a Magyaror-
szágon termesztett virágok vásárlásával 
lehet most a leginkább támogatni, érde-
mes tehát figyelni arra, hogy vásárláskor 
lehetőleg ne a külföldi eredetű árukat 
emeljük le az áruházak polcairól.

(Nébih)

A gazdálkodók május 15-ig igényelhet-
nek támogatást az egységes kérelem be-
adófelületén, az erről szóló rendeletek is 
megjelentek már a Magyar Közlönyben. 
A korábbi években megszokott és megis-
mert eljárásokat kell követni. 43 közvet-
len támogatási és vidékfejlesztési jogcí-
men lehet támogatást igényelni, illetve 
azokkal kapcsolatban adatszolgáltatási 
kötelezettséget teljesíteni.

A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara, 
valamint a Magyar Államkincstár is felké-
szült a kérelmek befogadására, ezért nem 
tervezik a kérelmezési határidő meg-
hosszabbítását. A Magyar Államkincstár 
holnapján külön felhívta a figyelmet arra, 

hogy a beadáshoz ügyfélazonosító szük-
séges. A kérelem beadásában közremű-
ködő falugazdászokat és szaktanácsadó-
kat előzetes telefonos vagy e-mailes 
egyeztetés után lehet csak fölkeresni.

A közvetlen támogatások igénylését, 
valamint az agrárkár-enyhítési rendszert 
illetően csak technikai korrekciókra, 
pontosításokra került sor. 

A karácsonyfa-termesztés viszont ki-
került a közvetlen támogatásra jogosult 
hasznosítások közül, a jövőben nemzeti 
költségvetésből lesz támogatható.

Az idei egységes kérelmek beadása so-
rán is alkalmazzák az előzetes ellenőrzést.                   

(magyarmezogazdasag.hu)

RöVIDEN

ÁTMENETI KöNNYÍTÉS
A veszélyhelyzet miatti hátrányos kö-
vetkezmények enyhítése érdekében 
átmeneti könnyítést kaphatnak az 
Európai Mezőgazdasági Vidékfejlesz-
tési Alapból megvalósuló beruházá-
sok végrehajtói.

Egyebek között három hónappal 
automatikusan meghosszabbítják a 
támogatott projektek megvalósításá-
nak határidejét, ezzel együtt a záró 
elszámolás benyújtásának határide-
jét, illetve a projekt mérföldköveinek 
határidejét. A támogatási szerződés 
megkötéséhez szükséges feltételek 
teljesítésére nyitva álló időszakot a 
jogszabály által lehetséges leghosz-
szabb határidőben állapítja meg az 
irányítóhatóság. Lehetőség van a tá-
mogatási szerződés módosítására, il-
letve a projektek megvalósítása során 
az eljárások könnyítésére. A kedvez-
ményezetteknek joguk van hozzá, 
hogy az átmeneti hosszabbítási vagy 
könnyítési lehetőségekkel ne éljenek.

FERTŐZöTT VETŐBURGONYA
Fertőzött vetőburgonya érkezett Hol-
landiából két somogyi céghez, de si-
került megakadályozni a baktérium 
továbbterjedését. A Nébih tájékozta-
tása szerint összesen több mint 50 
tonna burgonyát kellett megsemmi-
síteni. A holland hatóságokkal is föl-
vették a kapcsolatot, hogy megtalál-
ják a fertőzés eredetét. A megyei kor-
mányhivatalok rendszeresen vizs-
gálják a burgonya-termőterületeket, 
a forgalmazó- és tárolóhelyeket, va-
lamint a felszíni vizeket, a vizsgála-
tok számát az idén 30 százalékkal 
emelték.

BÓCSAI TELEPHELY
Több mint hétszázmillió forintból 
csarnokkal és raktárral, energetikai 
fejlesztéssel és eszközbeszerzéssel 
bővítette kapacitását bócsai telephe-
lyén a Weinhaus Borászati Kft. Szabó 
Ferenc, a cég ügyvezetője elmondta: a 
mintegy 706 millió forint összköltsé-
gű beruházást a Gazdaságfejlesztési 
és Innovációs Operatív Programban 
nyert 271 millió forint támogatásból, 
279 millió forint hitelből és 156 millió 
forint önerőből valósították meg.



A járványügyi helyzetben megváltozik a 
növényvédelmi dokumentáció szokásos 
rendje. Amennyiben a gazdálkodó és a nö-
vényvédelmi szakirányító még nem kötöt-
te meg egymással az idei vegetációs idő-
szakra vonatkozó növényvédelmi szerző-
dést, a hatóságok elfogadják és hitelesnek 
tekintik az egyértelmű szándékot igazoló 
elektronikus levelezést is. Fontos, hogy a 
felek a hagyományos szerződés jogsza-
bályban előírt tartalmi elemeit szerepel-
tessék az elektronikus levelezésükben is.

A hatályos rendelkezések szerint a 
szakirányítónak a növényvédelmi szol-
gáltatásra vonatkozó szerződés megköté-
sét az előírásoknak megfelelő adattarta-

lommal elektronikus úton is be kell jelen-
tenie a Nébih által működtetett interne-
tes felületen. A feltöltésre 15 napos türel-
mi időt határoz meg a jogszabály, de jelen 
helyzetben a hatóság elfogadja az utóla-
gos feltöltést is.

Nem fogadható azonban el a nö-
vényorvosi vény utólagos kiállítása! En-
nek oka, hogy a vény nem elsősorban a 
vásárlási jog átruházását jelenti, hanem 
olyan felelősséget keletkeztet, amit – az 
ehhez szükséges felsőfokú növényvédel-
mi ismeretek hiánya miatt – nem lehet a 
gazdálkodókon számon kérni.

Már minden növényorvos és növény-
védőszer-forgalmazó számára elérhető 
az elektronikus növényorvosi vény, hasz-
nálata gyors és nem igényel személyes 

kontaktust, ajánlott ezt igénybe venni. 
Ugyanakkor a rendkívüli helyzetre való 
tekintettel elfogadható a papíralapú vény 
szkennelt verziója is, hiszen a vény ere-
deti példányát – az esetleges későbbi el-
lenőrzések miatt – meg kell őrizni. 

További könnyítést jelenthet, hogy a 
hatóság az ellenőrzései során elfogadja, 
ha nem a felírt készítményt, hanem azo-
nos hatóanyagú, az adott kultúrában és 
károsítóra engedélyezett készítményt 
szolgál ki a forgalmazó. Ennek feltétele a 
vényt kiállító növényorvos hozzájárulá-
sa a vényen a helyettesítő készítmény 
kiadásához. A korábbi gyakorlat szerint 
legfeljebb három szert lehetett megne-
vezni helyettesítésre, ez most nevesítés 
nélkül korlátlan lett.            (Nébih)
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Az éjszakai fagyos napok nem múltak el 
következmények nélkül. Már világosan 
látható, hogy a kajszi termésének 70-
100 százaléka odaveszett, de más növé-
nyek is szenvedtek kisebb-nagyobb 
fagykárt. Az alma és a körte „királyvirá-
gai” sérültek, a meggy és a cseresznye 
esetében inkább termésritkító hatása 
van a fagynak. A száraz március után 
április első dekádja is adós a csapadék-
kal, ami egyelőre inkább a szántóföldi 
kultúrák fejlődésére van kihatással, de a 
csapadékhiány a későbbiekben más 
növényeknél is éreztetni fogja hatását.

Az elfagyott kajszin és őszibarackon 
a fagykárok miatt most elsősorban a 
moníliás hajtáselhalás elleni kezelések-
re kell összpontosítani, de egyúttal gon-
doskodjunk a fiatal levelek egészségi ál-
lapotának megőrzéséről is. Ugyanez vo-
natkozik az őszibarackra is, kiemelve, 
hogy ebben az esetben még nem tudni 
a fagykár nagyságát. Ha az időjárás tar-
tósan tavaszias marad és eső sem fog 
esni, akkor elmúlik a taf ri nás levélfod-
rosodás veszélye. Ahol már korábban 
megtörtént a fertőzés, a levelek fodroso-
dását eltüntetni nem tudjuk, később 
ezek a levelek le fognak száradni.

A szilva teljes virágzásban van. Ilyen-
kor rakja tojásait a virágokra a poloska-
szagú szilvadarázs mindkét faja. Ameny-
nyiben a kihelyezett fehér színű raga-
csos fogólapok csapdázzák a darazsakat, 
meg kell kezdeni a védekezést, termé-

szetesen csak szigorúan méhkímélő nö-
vényvédelmi technológiával. A védeke-
zés során gondoskodjunk a virág- és haj-
tásfertőző monília elleni védelemről is.

A cseresznye és a meggy szerencsére 
kisebb károsodással megúszta a fagyos 
éjszakákat, ugyanis még csak most kez-
dett virágozni. A sikeres növényvédelem 
záloga ezeknél a növényeknél a virág-
záskori többszöri kezelés a moníliás vi-
rág- és hajtásfertőzés ellen. Hatékonyan 
ettől az időponttól kezdve már csak fel-
szívódó és kontakt készítmények kom-
binációjával lehet védekezni. Csapa-
déktól függően a permetezést még szi-
romhullás után is meg kell ismételni.

Az alma és a körte virágzása is elkez-
dődött, fajtától függően. A varasodás 
aszkospóra-szóródása elhúzódó a csa-
padék hiánya miatt, de a növények 
lombozata már most képes fertőződni, 
és ha eső is hull majd, akkor a fertőzés-
veszély rohamosan erősödni fog. Az idő 
felmelegedésével együtt a lisztharmat-
fertőzés erősödése várható, főként ahol 
a tavalyi beteg vesszők még a fán van-
nak. Ezekről indul az egészséges idei 
hajtások fertőződése, aminek a párás és 
meleg idő kedvez. Jelentősen aktivizáló-
dott a körte-levélbolha, az imágók emel-
kedő egyedszáma mellett sok a tojás, 
sőt már L1-L2-es fejlettségű lárvák is 
vannak a virágokon és a levélkéken. Al-
mafákon megkezdte a kolóniák kialakí-
tását a vértetű. A vattaszerű pamacsok 

védelmében már nemcsak a fák gyökér-
nyakának környékén, hanem a metszé-
si pontokon és a vesszőkön is fertőz a 
kártevő. Addig lehet hatásosan kezelni 
a fákat, amíg kicsi a lombozat, mert így 
férünk hozzá a fertőzött részekhez.

A fák és az aljnövényzet virágzása 
miatt csak méhkímélő növényvédelmi 
technológiával permetezhetünk.

Egyes szőlőfajták fakadása is meg-
kezdődött. A szőlőben károsító levélat-
ka és gubacsatka elleni védekezésnek itt 
az ideje. Kéntartalmú gomba-, illetve 
atkaölő készítményeket használjunk.

Részletes növényvédelmi előrejelzé-
sért látogassák a www.magyarno-
venyorvos.hu honlapot.

Dr. Aponyi Lajos
Magyar Növényvédő Mérnöki 

és Növényorvosi Kamara

NöVÉNYVÉDELMI ELŐREJELZÉS

Sok minden dől el ezekben a hetekben

Egy e-mail is elég

Az idő felmelegedésével együtt 
a lisztharmatfertőzés erősödése várható
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A Banken Champignons Hollandia veze-
tő gombapiaci szereplője. Sok nehéz hét 
áll mögöttük a koronavírus-járvány kitö-
rése miatt. „Amikor az emberek élelmi-
szerkészleteket halmoztak föl, a gomba 
iránti kereslet is gyorsan megnőtt, volt 
olyan hét, amikor többet értékesítettünk, 
mint általában a karácsonyi időszakban” 
– mondja Alex Vos értékesítési igazgató. A 
kiskereskedelmi csomagolás azonban na-
gyobb erőfeszítéseket is igényel, miközben 
Európában csökkent a termelés és a mun-
kaerőforrás. Sok kelet-európai vendégmun-
kás hazament. Értékesítésük 65 százalékát 
most a kiskereskedelmi forgalmazás teszi 
ki, azt egészíti ki az élelmiszer- és a feldol-
gozóipar számára történő szállítás. A kis-
kereskedelem eladásai eleinte robbanás-
szerűen megnőttek, tíz nap elteltével azon-
ban csökkeni kezdett a kereslet. Mivel a 
termelés nem állhat le hirtelen, a készle-
tek drámai módon megnövekedtek.

„Most nyugodtabb vizeken evezünk, a 
kiskereskedelmi értékesítés a válság kez-
dete előttihez képest magasabb, és élén-
külnek az étkeztetési szolgáltatások is, 
ami az éttermek és vendéglátóhelyek kre-
atív megoldásainak köszönhető. Ez azt 
jelenti, hogy meglehetősen stabil az érté-
kesítés, csupán a súlypont változott meg” 
– mondja Alex.

Szerinte a kiskereskedők többnyire a 
megszokott, állandó árucikkeket szeret-
nék, például fehér és barna csiperkét. Az 
egzotikus gomba eladása – amely általá-
ban az éttermekhez kerül – már kissé ne-
hezebb, de igyekeznek kihozni a legjob-
bat a kedvezőtlen helyzetből. Elindították 
a Mushroom Drive-In kampányukat, azon 
keresztül szeretnék megismertetni az 
emberekkel a különleges gombafajtákat. 

A húsvéti eladásokhoz az értékesítési 
menedzser jó reményeket fűzött. Jól el-
adhatók például a barbecue-csomagok, 
amelyekben grillezhető gombafajta-ke-
verékeket állítottak össze. A képen látha-
tó steakcsomag szeletelt ördögszekér-
laskagombából készül, amihez oregánó-
ága kat és kis csésze pestót is csomagolnak, 
de kínálnak kevésbé ismert ágas taplót is 
friss fűszernövényekkel és fűszervajjal.

(Forrás: freshplaza.com)

Összeállította: Rass Krisztina

külföldi hírek

Szamóca szezon a járvány idején

Egzotikus gomba húsvétra

Üvegház  
a sivatagban
Nem délibáb, amit az Egyesült Arab 
Emírségekben lévő Al Kaheef-si va-
tagban látunk; igen, valódi üvegház. 
Themar Al Emarat öthektáros léte-
sítménye tavaly készült el Dubajtól 
mindössze 30 percnyi távolságra, és 
a New Growing System (NGS) által 
kifejlesztett modern technikák és 
termesztési technológiák alkalma-
zásával az extrém körülmények elle-
nére is egész évben különféle zöld-
ségeket, elsősorban salátaféléket és 
paradicsomot termelnek benne víz-
kultúrában.

Az NGS által a szélsőséges éghaj-
lati viszonyok közötti termesztéshez 
kifejlesztett technológia alapja az 
NGS recirkulációs polietilén csator-
na, amelyet világszerte használnak 
vízkultúrás talaj nélküli termesztés-
ben. Az új fejlesztéseknek köszön-
hetően a szakembercsapat lehetővé 
tette a termesztőház hűtését víz 
használata nélkül. „Ennek köszön-
hetően ez a projekt mérföldkő a víz-
felhasználás szempontjából” – mond-
ta Donald Gartland, az NGS munka-
társa.

A hűtés az 5,94 MW-os hálózaton 
kívüli különleges mikrohálónak kö-
szönhetően valósítható meg, amely-
lyel a létesítményt fölszerelték.

Ez az első automatizált, és nagy 
állománysűrűségű kultúrák termesz-
tésére alkalmas létesítmény a Közel-
Keleten. Az NGS technológiai pro-
jekttel jelentősen javul az élelmiszer-
önellátás az Egyesült Arab Emírsé-
gekben, ráadásul a vízfelhasználás 
ellenőrzésével folyó, valódi fenn-
tartható termelési rendszerben.

(Forrás: freshplaza.com)

Néhány nehéz hét után áprilisban végre 
kissé megélénkült az olaszországi áru-
házláncok, de leginkább a piacok szamó-
ca iránti kereslete – számolt be Rosa 
Padula, a dél-olasz Materában működő 
P&G Fruit in Policoro értékesítési igazga-
tója, aki saját maga is szamócatermesztő.

Az április eleji hideg időjárás lassítot-
ta az érést, csökkent a betakarított ter-
més mennyisége, emiatt az árak 30 szá-
zalékkal nőttek. Megfigyelésük szerint 
nagyobb az érdeklődés a helyi szamóca 
iránt, különösen a közép-olaszországi 
piacokon (Róma, Pescara, Firenze stb.). 
A termés minősége jó, a Brix-fok 8,5 kö-
rüli, és a terméshús kiváló textúrájú. A 
várakozások szerint az április a járvány 
és korlátozások ellenére is fontos hónap 
lesz a szamócaszezont illetően. A húsvé-
ti időszak és a jó időjárás egész Olaszor-
szágban jó hatással lesz a megrendelé-
sek további alakulására. 

Rosa Padula arról is beszámolt, hogy 
a karfiol és a brokkoli iránti kereslet is 
növekszik, a korlátozott készlet miatt 
azonban az árak akár a kétszeresére is 
nőhetnek. Bízik benne, hogy hamarosan 
jobb idők jönnek, és mint mondja, „mi 
továbbra is azt tesszük, amihez a legjob-
ban értünk: műveljük a földet, és arra 
törekszünk, hogy az egész félszigeten 
elégedettek legyenek az ügyfeleink”.

(Forrás: freshplaza.com) 
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Dunaharasztiban működik Vár-
hegyi Péterék családi gazdasá-
ga. Kora tavasszal retket, majd 

utána paradicsomot hajtatnak, illetve 
fűszernövényeket termesztenek. Ter-
mékeiket az utóbbi négy évben zömmel 
a fővárosi Lehel téri piacon értékesítet-
ték, ám a járványhelyzet változtatásra 
kényszerítette őket. Bár sok volt a visz-
szajáró vevőjük, a vírus megjelenése 
utáni néhánynapos pánikvásárlások le-
csengésével jócskán visszaesett a for-
galmuk. Először azt hitték, idővel visz-
szaáll a rend, de nem így történt, a ke-
reslet visszafogott maradt, ezért a heti 
négy helyett már csak egy alkalommal 
járnak a piacra. Még az is lehet, hogy 
teljesen felhagynak vele. A korai retket 
megpróbálják kiszállítással eljuttatni a 
fogyasztókhoz a környező 3-4 település-
re, hetente 3-4 napra vesznek föl rende-
léseket. A házhoz szállításra eddig is volt 
igény, csak nem volt elég idejük, energi-
ájuk rá. Ez most megváltozott. Várható-
an a retek utáni paradicsomot is így ad-
ják majd el. A kiszállításhoz azonban 
választék kell, ezért más termelők áruját 
is kínálják. A könnyebb elérhetőség és a 
választék bemutatása érdekében pedig 
webshopot működtetnek.

Előny a tésztagság
Paprikát hajtat Szentesen Sarusi Kiss 
László. Az egyhektáros, termálvízzel fű-
tött fóliablokkban már egy hónapja 
szednek, és mivel a kertész a DélKer-
TÉSZ tagja, a termést kizárólag a szövet-
kezethez szállítja. Az összes megtermett 
paprikát beviheti, amivel a tésztag ság-
nak az egyik, eddig talán nem eléggé ér-
tékelt előnyét is élvezheti. Kiderült, mi-
lyen komoly értékesítési gondokkal 
küszködnek most azok a termelőtársai, 
akik a nagybani piacra vagy zöldsége-

seknek szállítanak. Munkaerőhiányra 
nem panaszkodhat, összeszokott csa-
pat dolgozik nála, napi 8 órában, és bár 
eddig is szigorú minőségi, higiéniás elő-
írásokat kellett betartaniuk, most egy-
másra is jobban vigyáznak a dolgozók, 
nem tömörülnek, munka közben tartják 
az ajánlott távolságot. Az értékesítés és 
a munkaerő miatt tehát nem fáj Sarusi 
Kiss László feje. Annál inkább a szokat-
lanul nagy éjszakai lehűlések miatt, 
amik éppen a 2,8 hektáros fűtetlen fóli-
ákban termesztett kápiapaprikák kiül-
tetése után érkeztek. A plusz takarásnak 
köszönhetően azonban megúszták 1-2 
százalékos fagykárral.

A DélKerTÉSZ szövetkezet fő vásárlói, 
az áruházak menetrend szerint kérik az 
árut, így a tagoktól korlát nélkül átveszik 
a zöldségeket, erősítette meg Nagypéter 
Sándor elnök. Nagy erőkkel dolgoznak 
azonban azon, hogy külföldre is szállít-
hassanak, ha tovább csökkenne a belföl-
di kereslet. Annál is inkább, mert már 
most is érezhető árutöbblet van a pia-

con. A járványhelyzetben a vásárlási 
szokások megváltoztak, ritkábban men-
nek az emberek a boltba, akkor viszont 
nem vesznek két-háromszor annyi zöld-
séget, gyümölcsöt. A szállodák zárva, az 
éttermek csak kiszállításra dolgozhat-
nak, így a nagybani piacon sok magyar 
áru eladatlan maradt, miközben az im-
port továbbra sem állt le teljesen, noha a 
behozott termékek minősége elmarad a 
friss hazaiétól, magyarázta az elnök. A 
húsvét előtti héttől viszont már minden 
áruházláncban megtalálható a magyar 
paprika, paradicsom és uborka. Azt is 
hozzátette, hogy a piaci zavar megelőzé-
sének, mérséklésének kulcsa a fogyasz-
tás szinten tartása, ahhoz azonban 
pénzre van szükségük a fogyasztóknak, 
tehát a mostani helyzetben a munkahe-
lyek megtartása a legfontosabb feladat. 
Ellenkező esetben a primőr zöldségek 
májusi tömeges megjelenésekor óriási 
túlkínálat alakul ki.

A dél-magyarországi Trivega Kft. ter-
melői értékesítő szervezet szintén első-
sorban áruházláncoknak szállít, így a 
fogyasztói piacok bezárásának, a román 
fuvarok elmaradásának kedvezőtlen ha-
tását kevésbé érzik tagjai, és bíznak 
benne, hogy az értékesítés a későbbiek-
ben sem akadozik. Zavartalan értékesí-
tésre azonban soha sincs hosszú távon 
garancia, még az olyan nagy beszállí-
tóknál sem, mint ők, hiszen a szerződé-
sek nem mennyiségre szólnak, tudtam 
meg. Persze az áruházi beszállításnál 
mindenképpen előny, hogy a 38 hektár-
nyi korszerű üvegházból szinte egész 
évben tudnak paradicsomot szállítani, 
és a hagyományos bogyós és fürtös árun 
kívül több különlegességgel is szolgál-
nak. A tagok további 11 hektár üveghá-
zában fejes salátát, idén először kalifor-
niai paprikát és kígyóuborkát termesz-
tenek. Ez utóbbiból szembesültek az 

Pánikvásárlás után 
A koronavírus-járvány a zöldség-gyümölcs ágazatot sem kíméli. Lassabban érkeznek meg 
a termesztéshez szükséges anyagok, a határon túliak belépésének korlátozásával egyes 
területeken munkaerőhiány alakulhat ki, a megtermett áru értékesítése pedig jócskán visszaesett 
a karanténszabályok bevezetése, a piacok egy részének bezárása, valamint a pánikvásárláskor 
megugrott termékbehozatal miatt. A FruitVeB, a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara és az Agrár-
minisztérium is a termelők helyzetét javító megoldásokon dolgozik, a magyar termékek vásárlását 
ösztönzi. A zöldség-gyümölcs termesztők pedig a közösségi médiában kérik a fogyasztókat, 
hogy vegyék a friss, kiváló minőségű hazait. Összeállításunkban megosztjuk néhány zöldséghajtató 
kertész tapasztalatát, akik különböző fajokat, különböző felületen, különböző piacokra nevelnek.

Várhegyi Péterék átálltak 
a házhoz szállításra



zöldség
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importból eredő túlkínálattal, néhány 
szedést le kellett selejtezni. Munkaerő-
vel nincs gondjuk, sőt, a megszűnt 
munkahelyekről kiesők közül már jó né-
hányan jelentkeztek náluk.

A kígyóuborka 
az egyik áldozat
Becsey Zoltán balástyai kertész szerint is 
a kígyóuborka kapta a legnagyobb mély-
ütést az idei tavasszal, már március kö-
zepén május végi, június eleji nagykeres-
kedelmi árat kínáltak érte. A baj a vírus 
miatti pánikvásárláskor kezdődött. Az 
abban az időszakban megszokott magas 
ár sem fogta vissza az értékesítést, az 
áruházi kereskedők ezért rárendeltek a 
hazai árura, hogy biztonsággal kielégít-
sék a keresletet. Így amikor 1-2 hét múlva 
visszarendeződött a piac, sok áru meg-
maradt, az ár pedig az önköltség alá 
csökkent. A termelők próbálják menteni 
a termést, a paradicsomtól, paprikától 
eltérően azonban az uborkát szigorúan 
naponta kell szedni. A kifejlett termése-
ket nem lehet sokáig a száron tartani, 
mert visszafogják a növények fejlődését, 
az egyhetes uborka pedig már nem pia-
cos. Így Becsey Zoltánék növényházaiból 
is került uborka a komposztra. A kígyó-
uborkához hasonlóan a többi, kisebb fe-
lületen termesztett zöldségféle is bajban 
van, hiszen a korlátozások, illetve a mun-
kahelyek megszűnése vagy a bérek csök-
kentése szinte biztos, hogy a fogyasztás 
visszaesését okozza, legyen szó retekről, 
salátáról, karalábéról vagy korai káposz-
táról, véli a termesztő. 

A Becsey kertészetben a legnagyobb 
felületen, 23 hektáron termesztett salá-
taféléknél is számítanak kiesésre. A sa-
láták 70 százalékát az Eisberg csoport 
közép-európai üzemeibe szállítják, a 
maradékot pedig frissen exportálják 
Csehországba. Ott főként éttermeket 
látnak el díszítősalátákkal (római, zöld 
és piros lollo típus), a vendéglátóhelyek 
látogatásának tilalma miatt azonban a 
tervezett 130-140 ezer fejből várhatóan 
mindössze 10-15 ezret értékesítenek. 
Már a legelső szállítást lemondta a vevő.

Házhoz kérik
Fő vevőjük, az Eisberg megrendelései is 
visszaestek az áruházi forgalom csökke-
nésével, illetve annak következtében, 
hogy az általuk kiszolgált gyorsétterem-

hálózat egységei bezártak vagy erősen 
csökkentett üzemmódban működnek a 
környező országokban is. Az üzemmel 
közösen ezért úgy döntöttek, hogy a sa-
látafejeket a szokásos fejlettségtől ko-
rábban vágják. Rendes körülmények 
között ez egyáltalán nem gazdaságos, 

most viszont így takarékoskodhatnak a 
munkabéren, mert a kisebb fejek szedé-
sével gyorsabban haladnak a dolgozók, 
az Eisberg pedig a salátát a szerződött-
nél magasabb kilóáron veszi át. Az 
endíviát például a szokásos 70 deka-
gramm helyett már fél kilósan betaka-

A beszállítás folyamatos
A járvány miatt a DélKerTÉSZ-nél módosították a munkafolyamatokra vonatkozó 
protokollt, telepi vészhelyzeti tervet készítettek, a gyors döntések érdekében ope-
ratív vezetői csoportot állítottak föl. A higiéniai előírásokat a dolgozók védelme 
érdekében tovább szigorították. A 65 évnél idősebbek nem dolgoznak, a szabadsá-
gukat töltik, vagy 50 százalékos bért kapnak. Hasonló feltételekkel maradhatnak 
otthon a kisgyermeket nevelők is. A munkatársak nem tarthatnak külső megbe-
széléseket, nem fogadhatnak vendégeket. A szaktanácsadók is kellő óvatossággal 
látogatják a termelőket. A beszállítás előre egyeztetett időpontban történik, és az 
áruátvételnél is kötelező a kellő távolságtartás és a szájmaszk viselése.

Az inputanyagok átmeneti hiányának megelőzése érdekében a szövetkezet 
áruházában csak a tagokat szolgálják ki. A csomagolóanyagok közül a hazai gyártású 
karton beszerzése zavartalan, az Olaszországból érkező termékek behozatalának 
esetleges akadozása miatt pedig felkészültek a helyettesítő termékekre való átál-
lásra. Az első félévre tervezett, nem pályázatos eszköz- és infrastrukturális fejlesz-
téseket átmenetileg felfüggesztette a tész, tudtuk meg Nagypéter Sándor elnöktől. 

Szerencsére csak kevés paprikatövet 
károsított a fagy Sarusi Kiss Lászlóék 
fóliáiban

Nagypéter Sándor: Már minden 
áruházban van magyar paprika, 
paradicsom és uborka

Becsey Zoltánék most nem hagyják túl nagyra nőni a fejeket a fóliában
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rítják, ezzel az értékesített mennyiség 
jelentősen csökken, de kevesebb el nem 
adott fej marad a területen. A közösen 
kialakított egyezség jó megoldásnak tű-
nik mindkét fél számára.

Szabadföldön a leszerződött meny-
nyiséget az eredeti program szerint ki-
ültették, illetve kiültetik, hiszen a későb-
bi szakaszokhoz is elvetették már a ma-
got az olasz palántanevelőben, a szer-
ződésen nem lehet változtatni. Becsey 
Zoltán bízik abban, hogy a húsz hektár 
szabadföldi saláta értékesítését már 
nem hátráltatja a járvány. 

A vásárlók továbbra is igénylik a meg-
szokott minőségű friss saláta mixeket, 
nyilatkozta az Eisberg ügyvezetője, Gazsi 
Zoltán. Az átmeneti csökkenés két fő 
okra vezethető vissza. A házi karantén 
miatt ritkult a bevásárlások száma, és a 
rövidebb lejáratú termékekből nem vá-
sárolnak egyhetes készletet a fogyasztók. 
Másrészt a hektikus vásárlások miatt az 
üzletláncok nehezen találják el az opti-
mális készletszintet. A márciusi mély-
pont után azonban április elejétől hatá-
rozott föllendülés indult, mind nagyobb 
rendelések érkeznek. Ehhez hozzájárul-
hatott az is, hogy a más területen meg-
szűnt állásokból kiesőkkel pótolni tudták 
a láncok a hiányzó polcfeltöltőket.

A kijárási korlátozások miatt meg-
nőtt az igény a zöldség-gyümölcs ház-
hozszállításra. Mivel a nagy láncok jel-
lemzően csak 3-4 hétre tudnak kiszállí-
tási időpontot adni, április 8-tól az 
Eisberg is elindította házhozszállítási 
szolgáltatását az egyik régi zöldségbe-
szállítójával és logisztikai partnerével 
közösen. A Vegs&Bags webshopon ke-
resztül 24 órán belül vállalják friss zöld-
ségek és gyümölcsök, illetve Eisberg 
késztermékek, öntetek, frissen préselt 
gyümölcs- és zöldséglevek kiszállítását. 

Zöldségekből is 
spájzoltak
Forráskúton a Peták Paplogo kertészet-
ben 5 hektár korszerű üvegházban, 
hidrokultúrás technológiával, biológiai 
növényvédelemmel termesztenek kí-
gyóuborkát, fehér tölteni való és hegyes 
erős paprikát, valamint paradicsomot, 
körülbelül azonos arányban. A kígyó-
uborka-piac márciusi bezuhanása őket 
is nagyon érzékenyen érintette, bár 
szállítanak közvetlenül is az áruházlán-
coknak. Paplogó Imre szerint is az okoz-

za az értékesítési gondot, hogy a vírus 
megjelenésével az emberek nemcsak a 
tartós fogyasztási cikkekből, hanem a 
zöldségekből is spájzolni kezdtek. És 
mivel az áruházak nem bíztak benne, 
hogy elég lesz a hazai termés, rendeltek 
még külföldről is. Ezzel ugyan más or-

szágok ugyancsak szorult helyzetben 
lévő termelőin segítettek, a hazai kerté-
szek lehetőségeit azonban rontották, és 
a fogyasztók sem jártak jól, hiszen a kül-
földi áru kevésbé friss. 2-3 hétig szinte 
egyáltalán nem vittek kígyóuborkát az 
áruházaknak. Ez a helyzet aztán április 
1-jétől változott, az ár azonban nyomott 
maradt. Próbálkoznak emellett mások-
kal együtt értékesíteni háztól, illetve 
Paplogó Imre kezdeményezést indított 
a tanyagondnokságok közreműködésé-
vel. A tanyagondnokok összegyűjtik a 
szórványban élők igényeit, és a kerté-
szektől begyűjtött árut ki is szállítják ne-
kik. Mindez nem óriási tétel, és nem is a 
kilózásra vannak berendezkedve, de így 
olcsóbban juttatják el a termést a rászo-
rulókhoz. A kertészetben évek óta 
ugyanazok az emberek dolgoznak. A 
kesztyű használata – ahogy eddig is – 
kötelező, ám a fertőtlenítésre, higiéniá-
ra még az eddiginél is nagyobb hang-
súlyt fektetnek, az étkezések idején pe-
dig megtartják az ajánlott távolságot.

Rimóczi Irén

Válaszd a hazait!
Az egész Európára kiterjedő járványhelyzet súlyosságát érzékelteti, hogy az Európai 
Bizottság javaslata szerint a tagállamoknak lehetővé kell tenniük az uniós mun-
kavállalók szabad utazását a nehéz helyzetbe jutott mezőgazdaságban is. A gaz-
dálkodók és gazdaszervezetek legnagyobb európai képviselete, a Copa-Cogeca 
pedig rendkívüli intézkedéseket sürget az Európai Bizottságtól a zöldség-gyü-
mölcs termelők, termelői szervezetek néhol kilátástalan helyzetének javítására.

Hazánkban a FruitVeB Magyar Zöldség-Gyümölcs Szakmaközi Szervezet és 
Terméktanács veszélyhelyzeti akciócsoportot hozott létre az ágazat gondjainak 
feltárására, és azok enyhítésére lehetséges megoldásokat is megfogalmazott. 
Egyebek közt azt kérte, hogy könnyítsék meg azoknak a munkavállalóknak a be-
utazását, akik igazolni tudják, hogy tavaly munkaszerződéssel és/vagy tartózko-
dási engedéllyel huzamosabb ideig Magyarországon dolgoztak, vagy bemutatják 
az erre az évre vonatkozó munkaszerződésüket. Az Agrárminisztérium Munka-
szüret néven indított álláskereső portált, hogy ráirányítsa a figyelmet a munkale-
hetőségekre az agráriumban. A turizmusban, vagy éppen a szolgáltató szektor-
ban a megélhetésüket elveszítő emberek, illetve a nappali kurzus nélkül marad 
felsőoktatási hallgatók elhelyezkedhetnek a mezőgazdaságban, amivel jövede-
lemhez juthatnak, miközben munkájukkal enyhíthetik a gazdaságok és élelmi-
szeripari vállalkozások munkaerőhiányát. A FruitVeB honlapján is jelezhetik a 
vállalkozások, hogy milyen munkához keresnek dolgozókat.

A megcsappant értékesítés visszatornázására Nagy István agrárminiszter kérte 
az önkormányzatokat, hogy a szükséges járványügyi feltételek teljesítésével nyis-
sák ki újra a bezárt piacokat. Az áruházláncokhoz pedig nyílt levelet intézett, hogy 
a rendelkezésükre álló eszközökkel tegyék elérhetővé a magyar termékeket, ösz-
tönözzék fogyasztásukat, hogy a hazai élelmiszergazdaság vállalkozói, munka-
vállalói, gazdálkodói átvészeljék a nehéz időszakot. A közétkeztetőket és vendég-
látósokat szintén arra kérte, hogy a helyi termelők termékeit válasszák, mert azzal 
segítik a gazdálkodókat, miközben a lakosság kiváló minőségű, magyar terméke-
ket fogyaszthat.

A kígyóuborka értékesítése a Peták 
Paplogo kertészetben is gondot okozott
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Döntő lesz a következő évtized
Mint arról két hete beszámoltunk, versenyképes gyümölcstermesztőkkel is megismerkedhettek 
a Zsendülés kertészeti konferencia résztvevői. Most a jövőbeli kihívásokra 
és a tennivalókra koncentráló gyümölcsszekción elhangzottakat foglaljuk össze.

Évek óta nem tudunk annyi gyü-
mölcsöt termeszteni, amennyit 
frissen vagy földolgozva piacra le-

hetne vinni, állította a gyümölcster-
mesztésről szóló szekcióban Bajáki Ede, 
a Hírös-Vital Zrt. vezérigazgatója. A cég 
Kerekegyházán épít konzervgyárat töb-
bek között. Az igazgató szerint a Duna-
Tisza közén irdatlan termelési értéket le-
hetne létrehozni kertészeti termesztés-
sel, elsősorban gyümölcsösökkel. Külö-
nösen a meggybefőttben lát fantáziát: ha 
mi nem csinálunk, hamarosan nem lesz, 

hangsúlyozta. Az értékesítési piac is át-
alakult, ma már mindenkinek beszállító-
vá kell válni az áruházláncoknál, ami azt 
jelenti, hogy föl kell készülni a feltételeik 
teljesítésére. Vagyis az alma akkor válik 
termékké, amikor válogatva, csomagolva 
raklapra rakjuk. Arra is figyelmeztetett, 
hogy a betakarításnak az értékesítési cél-
hoz kell igazodnia, és az értékesítés kü-
lön szakma, amihez más infrastruktúra 
szükséges, mint a termeléshez.

Sajnos jelenleg érdekellentét van a 
hazai termesztők és földolgozók, keres-
kedők közt, pedig csak kölcsönös elége-
dettség alapján lehet fejleszteni a kerté-
szetet. Ha viszont nincs termelés, nincs 
földolgozás sem, figyelmeztetett Bajáki 
Ede. Ki kell alakulnia annak a közösség-
nek, akik tudnak együtt dolgozni, meg-
bíznak egymásban.

Tovább drágul 
a munkaerő
Nemesnyik István, a csorvási Hunapfel 
Kft. ügyvezetője arra a kérdésre kereste a 
választ, hogy milyen lesz a gyümölcster-
mesztés egy évtized múlva. Körülbelül 
olyan, mint a németországi most, ugyan-
is körülbelül annyival vagyunk lemarad-
va az élvonaltól, mondta az előadása ele-
jén. Az ipari robottechnika ott tart most, 
mint az internet 2000 körül, ennek alap-
ján az várható, hogy ma még elképzelhe-
tetlen megoldások születnek rövid időn 
belül.

Az viszont teljesen biztos, hogy to-
vább nőnek a bérek, és még kevesebb 
növényvédő szert tudunk majd hasz-
nálni, ráadásul az új készítmények jóval 
drágábbak lesznek, mint a most hasz-
náltak. Várható újabb invazív károsítók 
felbukkanása is. 

Ma a Hunapfel Kft.-nél 20 állandó al-
kalmazott dolgozik, a szüretre pedig ak-
tívan toborozzák a munkaerőt, ennek 
ellenére évente ötödével kevesebben ér-
keznek. Most valós költség a 7 eurós óra-
bér, beleértve a szabadságot meg a kieső 
munkaórákat is. Az utóbbi évtizedben 
Németországban 80 százalékkal emel-
kedett az idénymunkások bére, és ez a 
folyamat nálunk is beindult nemrégi-
ben. Nemesnyik István úgy számol, hogy 
tíz év múlva a cégnél 100 millió forinttal 
többet kell költeni munkabérre, mint 
most, vagyis egy hektárra 625 ezer forint 
lesz ez a kiadás. (A Hunapfel Kft. 93 hek-
táron termeszt meggyet, 40 hektáron 
cseresznyét, 23 hektáron almát és 5 hek-
táron szilvát.) Gyümölcsre számolva ez 
azt jelenti, hogy a frisspiaci meggy érté-
kesítési árának 30-40 százalékát teszi ki 
a szüret költsége, ipari meggynél egyről 
két százalékra nő ez az arány, cseresz-
nyénél pedig 10-ről 20 százalékra. 

A növényvédelemre ugyancsak sokkal 
többet kell majd költeni, most a monília 
és a meggy antraknózisa elleni védeke-
zésből 8-10 ezer forintos hektárköltségű 
szerek estek ki, amit szabad használni, az 
35 ezer forintba kerül egy hektárra. A 
cseresznyelégy elleni védekezés költsége 

is megháromszorozódhat, ha nem lehet 
tovább használni a Mospilant. 

Készülni kell ezeknek a problémák-
nak a megoldására munkaszervezési és 
technológiai oldalról egyaránt. A cégnél 
interneten toborozzák a munkaerőt, így 
sikerül összeszedni a 300-350 szedőt a 
szürethez. Megéri harcolni a jó dolgozó-
kért, hangsúlyozta az ügyvezető, ami 
nemcsak a jó fizetést jelenti, hanem azt 
is például, hogy a fiatalok által is kom-
fortosnak tartott módon lehet jelent-
kezni a munkára.

Keskeny lombfal, 
védett ültetvény
A technológiai fölkészülés során a ter-
mőhely, a fajta, az alany és a művelési 
rendszer teljes összhangjára kell töre-
kedni, minden elemnek stimmelnie kell. 
A tetemes kiadások miatt lényeges szem-
pont a korai termőre fordulás, nem lehet 
hat évig várni, míg teremni kezd egy saj-
meggy alanyú cseresznyeültetvény. In-
tenzív ültetvényben egyszerű a metszés, 
hatékony a szüret és lehetőség van az 
automatizációra. Keskeny, lapos koronát 
kell kialakítani, ami a növényvédelmet is 
megkönnyíti, ezzel még kísérleteznek 
Csor váson. Addig is kiderült, hogy Gisela 5 
alanyon az Újfehértói fürtös a negyedik 
évben 15 tonnás termést adott hektáron-
ként. Már tíz éve Gisela 5 alanyon ter-
mesztik a cseresznyét, a technológia 
mostanra alakult ki megfelelően, mond-
ta Nemesnyik István. Ezekben az ültetvé-
nyekben igyekeznek mindent gépesíte-
ni, amit lehet, és azt tapasztalták, hogy 
mióta önjáró állványokról szüretelnek, 
az idősebbek is szívesen munkába áll-
nak, mert nem kell létrázni. A szedés a 
Gisela 5 alanyú, keskeny orsó fákon 36 
százalékkal hatékonyabb, mint a hagyo-
mányos váza koronán, és az UFO műve-
léssel ezt még meg lehetne duplázni. 
Chilében már csak az alapján választa-
nak művelésmódot, hogy melyiknek 
jobb a szüreti hatékonysága.

Nagyon fontos gondoskodni a ter-
mésbiztonságról, és arról, hogy ne kell-

A kézzel szedett meggy árának 
30-40 százalékát kell majd kifizetni 
a szedőknek



jen eső miatt hazaküldeni az embereket 
szüretidőben. Egy nap kiesés a cseresz-
nyében 7 millió forint kárt okoz, tehát 
föl kell készülni a fagy-, jég- és esővéde-
lemre az ültetvényben. Ez sem ad töké-
letes védelmet, de 15-20 százaléknyi re-
pedt cseresznyét ki lehet válogatni, sok-
kal többet már nem érdemes. Az esővé-
dő fólia kezelése hektáronként 50-60 
munkaórát vesz igénybe.

A következő tíz év sorsdöntő lesz a 
magyar gyümölcstermesztésben, min-
denképpen fejleszteni kell, összegezte 
mondanivalóját Nemesnyik István. Eh-
hez viszont a hazai kutatásnak is föl kell 
nőnie, a mai támogatáspolitika pedig csak 
rontja a hatékony cégek túlélési esélyeit.

Tanuljuk 
az új módszereket
Ehhez kapcsolódva Szentpéteri Tamás 
szaktanácsadó az infrastruktúra fejlesz-
tésének összefüggéseiről beszélt. Előre-
bocsátotta, hogy manapság a gyümölcs-
árak nem engednek meg felelőtlen költe-
kezést, nem követik a beruházások egyre 
magasabb összegeit. Ennek ellenére vá-
laszolni kell technológiai oldalról a klí-
maváltozás, a fogyasztói igények és az új 
károsítók keltette problémákra, valamint 
arra, hogy mind kevesebb növényvédő 
hatóanyag használható az unióban. Az 
új károsítók közül az ázsiai már vá nyos-
poloska az egyik legveszélyesebb, Olasz-
országban már sokan fölhagytak a bio-
termesztéssel miatta. A jégháló mellett 
már rovarhálóval is burkolják az ültetvé-
nyeket, amivel ki lehet zárni a poloskát, 
valamint a foltos szárnyú muslicát, de a 
teljes borításnak hátrányai is vannak. 
Olyan almaültetvényben például, ahol 
négy éve használnak rovarhálót, fölszapo-
rodott a vértetű, mert nem tud betelepül-
ni a természetes ellensége, a vér te tű für-
kész. Ott is több a vértetű meg a liszthar-
mat, ahol 3-4 éve rendszeresen géppel 
metszenek. Ezt a megoldást a kényszer 
szülte, de kiderült, hogy kedvező élettani 
hatásai vannak, hátránya viszont a sok 
sebhely, ami a gépi metszés után marad, 
és kedvez a vértetű fölszaporodásának. 
Mindezeket a beruházá sokat diszkont 
árú termékeknél nem lehet megvalósíta-
ni. A világpiacon kell helytállni minden 
gyümölcstermesztőnek, viszont a szabá-
lyozás mindenütt helyi, aminek az uniós 
gazdálkodók egyelőre a hátrányát látják 
a versenytársakkal szemben. 

Szentpéteri Tamás optimista, szerin-
te ezeken a problémákon is túl fogunk 
jutni, mint ahogy a tűzelhalással is meg-
tanultunk együtt élni. Igaz, a beszélge-
tés során bevallotta, hogy rózsaszín fel-
hőn ül, mert őt azok hívják szaktanácsot 
kérni, akik már nagyon profik, de még 
jobbak akarnak lenni. Almából, de más 
gyümölcsfajokból is erősen csökken a 
termőterület. Papíron ugyan megvan-
nak az ültetvények, de sok nem terem 

igazán. Azok fejlesztenek, akik áruház-
láncoknak szállítanak, és már korábban 
léptek. Nehéz bekerülni közéjük. 

Kidobott pénz
Kereskedelmi oldalról sincs nagy moz-
gástér, tette hozzá Kelemen Péter szak-
tanácsadó, hiszen az egyik legnagyobb 
áruházlánc mindössze 80 tonna cse-
resznyét ad el egy szezonban. Sokat be-
szélünk a technológiáról, de a piacot is 
ismerni, elemezni kellene. Kevés a profi 
termelő Magyarországon, és ők is zavart 

piaci körülmények között kell, hogy dol-
gozzanak, ahol mások mesterséges jö-
vedelempótló támogatások révén ront-
ják a piacot. Akik nem versenyképes 
technológiával dolgoznak, azoknak ki-
dobott pénz támogatást adni, mondta. 
Kelemen Péter tovább szigorítaná a tá-
mogatási feltételeket, egyszerűbbé ten-
né viszont a telepítési támogatási rend-
szerét. Az EU lehetőséget ad egységkölt-
ségek elszámolására, hangsúlyozta. Meg-
kérdezné továbbá a termelőktől, hogy 
mennyi adót fizetnek be, és hogy vajon 
miért nem támogatják a hazai kutatást. 
Németországban például az irigyelt 
munkát folytató kutatóállomásokat 70 
százalékban termelői befizetésekből fi-
nanszírozzák, igaz, annak a nagy része 
tészektől és a kamarától érkezik, nem 
közvetlenül a gazdálkodóktól. 

Szabó Viktor, a Bold Agro Kft. ügyve-
zetője szerint még mindig túl jól élnek a 
gyümölcstermesztők ahhoz, hogy ösz-
szefogjanak. Pedig azoknak, akik az 
utóbbi években telepítettek, hűtőházat 
építettek, most kell eldönteniük, hogy 
együtt akarnak-e értékesíteni vagy sem. 
Általában akkor szoktunk összefogni, 
amikor baj van, így például három éve, 
amikor sok lengyel alma érkezett, egy 
asztalhoz tudtunk ülni, mondta. Az idén 
nagyon sok almatermés lehet, nagy mi-

nőségi szórással, kérdés, hogy ez a kö-
zös föllépés felé tereli-e majd a gazdál-
kodókat. Rendkívül zavaró az a támoga-
tási rendszer, ami teljesítmény nélkül 
juttatja jövedelemhez a termelőket.

Az AKG-támogatást úgy kellene fino-
mítani, hogy azt környezeti teljesít-
ményhez kötjük, azaz egy kilogramm 
almára vetítve mennyi a növényvéde-
lem és a műtrágya-felhasználás költsé-
ge. Ez adna esélyt arra, hogy ne elha-
nyagolt gyümölcsösök után kapott tá-
mogatásból éljenek sokan.

Horváth Csilla

gyümölcs
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Amit lehet, gépesíteni kell

A munkaerő dönti el
A hazai őszibarack-termesztésről Gyuris Mihály, a Dél-alföldi Őszibarack-termesz-
tők Szövetségének elnöke elmondta, hogy hagyományos módszerekkel is lehet 35-
40 tonnát betakarítani egy hektárról, a munkaerőkérdés fogja eldönteni, hogy meg-
maradnak-e ezek a módszerek. Hiányolta a kutatói hátteret, szerinte nem kapnak 
megbízható információt a termesztők, így sokaknak nincs meg a kellő szakmai tu-
dásuk ahhoz, amit terveznek, és amit támogatással létre fognak hozni. Marketingre 
is sokat kellene költeni, hogy több gyümölcs fogyjon el itthon. Végül hozzátette, 
hogy kreatív, gyönyörű szakma a gyümölcstermesztés, ami lelki feltöltődést is ad.
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TermészeTvédelem

Azzal, hogy a fajok sokaságának 
nyújtunk kedvező életfeltételt, 
valamint részesülünk e sokféle-

ség nyújtotta különböző szolgáltatások-
ból (pl. kártevők szabályozása, bepor-
zás, talajtermékenység stb.), a lehető 
legteljesebb és legtökéletesebben mű-
ködő ökoszisztéma jön létre. Számos 
rovar-, madár- és emlősfaj különleges 
élőhelyet (pl. idős fák, kőrakások, ré-
zsűk, füves szegélyek), illetve speciális 
táplálékforrást igényel (pl. egy bizonyos 
növényfaj, magvak, rovarok) életciklusa 
egy adott szakaszában. A különböző nö-
vény- és állatfajok egyedi igényeinek 
megfelelően célszerű természetes élő-
helyeket létrehozni a gazdaság terüle-
tén. A különböző tájalkotó elemek, így a 
kőhalmok és farakások, a kaszált füves 
szegélyek, a sövények, falak, hasadékok, 
a száraz árkok, az odvas öreg fák, illetve 
a holtfák, vizes élőhelyek mind hozzájá-
rulnak a fajok életfeltételeinek megte-
remtéséhez.

A biológiai sokféleség növelése érde-
kében első lépésként meg kell figyel-

nünk, hogy milyen növényfajok tele-
pedtek meg a gazdaság területén. A 
megfigyelés ideje alatt nem vetünk, il-
letve nem ültetünk új növényeket, ha-
nem hagyjuk, hogy az adott termőhe-
lyen spontán módon megjelenjenek az 
ott kedvező feltételeket találó növényfa-
jok. A tervezés szempontjából ez igen 
fontos állomás, hiszen e tapasztalatok 

alapján határozzuk meg a később szük-
séges fenntartási munkálatokat.

A fenntartási munkák során a követ-
kező alapelveket vegyük figyelembe. 
Mindig a spontán vegetáció fajait része-
sítsük előnyben, mert a területen élő 
állatfajok számára azok szolgálnak táp-
lálékul, és maguktól is betelepülnek.

A fák, cserjék és sövények fenntartási 
munkáit ősszel vagy télen végezzük el. A 
füves területeket a tenyészidőszak vé-
gén, azaz nyár végén vagy ősszel kaszál-
juk le. Különösen vigyázzunk a szárzú-
zógép használatára, az ugyanis köny-
nyen megsérti az élő növényi részeket, 
és a kipusztult helyeken, a csupasz ta-
lajfelszínen hamar megtelepednek az 
idegenhonos növények.

Második lépésként új élőhelyek létre-
hozásával mi is hozzájárulhatunk az 
élőhelyhálózat kiegészítéséhez. Új sövé-
nyeket telepítünk, a szegélyeket hagyjuk 
befüvesedni, kő-, illetve farakásokat he-
lyezünk el a területen, a gödröket feltölt-
jük, kiáshatunk egy kis tavacskát is. A 
tábla szélén hagyjunk meg egy, a terület-
re jellemző virágos növényekből álló sá-
vot, amely odavonzza a hasznos rovarfa-
jokat, és pihenőhelyül, illetve élelemfor-
rásul szolgál számukra. A területen talál-
ható fák is figyelmet igényelnek. Fontos 
szempont, hogy az idős fákat megtart-
suk, de időben gondoskodnunk kell az 
utánpótlásról is. Az élőhelyek folytonos-
ságát fiatal fák telepítésével tudjuk fönn-
tartani, ügyelve az eredeti fajösszetétel-
re. Kizárólag helyi gyűjtésből származó, 
a területen spontán megjelenő fás-, illet-
ve lágyszárú-fajok magvait vessük el, il-
letve azokat a fajokat ültessük. A vetőma-
got, illetve a növényi szaporítóanyagot 
saját magunk is összegyűjthetjük, vagy 
beszerezhetjük helyi magvakat forgal-
mazó faiskoláknál, vetőmagboltokban. 
Ha sövényt telepítünk, célszerű szintén 
saját gyűjtésű magokat használni.

Fordította: Papp Mónika
Forrás: produire-bio.fr

A kőrakások, támfalak 
sok élőlénynek adnak otthont

Sokféleség a gyakorlatban
A gazdálkodás sikere szempontjából nagy a jelentősége a biológiai sokféleség megőrzésének, 
a gazdaság területén előforduló rovarok, madarak, denevérek, hüllők, illetve kétéltűek mind 
hozzájárulnak az ökológiai egyensúly fenntartásához. Természetes ellenségeik segítségével 
ugyanis hatékonyan visszaszoríthatók a kártevők, és bár teljesen nem irthatók ki, egyedszámuk 
a kártételi küszöbérték alatt marad. Így kevesebb kémiai növényvédő szerre van szükség, 
bizonyos esetekben akár teljes mértékben mellőzhetjük is azokat. 

Számokkal igazolható
A környezettel összhangban zajló gazdálkodáshoz további segítséget nyújt a 
Solagro cég által kifejlesztett Dialecte elnevezésű eszköz, amely agrár-környezeti 
vizsgálatot (AKD) végez. Az eszköz adott termőhelyi viszonyok között a mezőgaz-
dasági tevékenység részletes elemzésével értékeli annak környezeti hatásait a 
műszaki, gazdasági, emberi, ökológiai és területi szempontok figyelembevételé-
vel. Átfogó, számadatokkal alátámasztott képet nyújt a gazdaságról, valamint 
pontos információt arról, hogy milyen gazdálkodási feltételek között lehet meg-
őrizni az agroökológiai egyensúlyt azon a területen. A Dialecte figyelembe veszi az 
integrált mezőgazdaságban, illetve a biogazdálkodásban kialakított elveket és az 
olyan gazdálkodási formát támogatja, amely a talajhoz kötődik és alkalmazkodik 
a helyi viszonyokhoz, ugyanakkor segíti a biológiai sokféleség megőrzését. A diag-
nosztikai eszköz egy módszerből, kezelési utasításból, egy kérdőívből, egy számí-
tógépes táblázatból és az eredményt bemutató lapokból áll.

Franciaországban a Provence-Alpes-Côte d’Azur (PACA) régióban működő 
biogazdálkodói hálózat tagjai közül önkéntesek vállalták az agrár-környezeti di-
agnosztika elvégzését, a projektet a PACA régió és a helyi kormányzat finanszíroz-
za. A diagnosztikai eszköz mindenki számára hozzáférhető, ingyen használható. 
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A termés és az azt meghatározó 
alapvető tényezők törvényszerű-
ségét a világszerte ismert „hordó-

elmélet” szemlélteti a legjobban: ha a 
hordó dongái különböző magasságúak, 
akkor a beleöntött víz vagy termés a leg-
alacsonyabb dongánál folyik ki. A táp-
elemek és a környezeti tényezők a hor-
dó dongáinak felelnek meg, a hordóba 
töltött víz szimbolizálja a termés meny-
nyiségét. Mindig az a tényező (tápelem) 
befolyásolja a termés mennyiségét, 
amelyikből a legkevesebb van.

Van elég, 
de nem fölvehető
A szőlő tápanyag-gazdálkodása során 
kiegyensúlyozott tápanyagarányt kell 
fenntartani, és nem elég csak a nitro-
gén, foszfor, kálium adagolására gondot 
fordítani, a kalcium, magnézium és a 
mikroelemek hozzáférhetősége is meg-
határozó a termesztésben. Több kísérlet 
is bizonyította, hogy a mezo- és mikro-
elemekből minimális mennyiséget vesz 
föl a szőlő, ám azok élettani szerepe en-
nek ellenére meghatározó.

Másik kérdés, hogy attól, hogy a talaj-
ban elegendő mennyiségben és összeté-
telben vannak mikroelemek, nem biztos, 
hogy fölvehetők a növény számára. A 
mikroelemek fölvehetőségét befolyásol-
ja a talaj kémhatása, kation össze té tele, 
valamint a csapadék mennyisége és meg-
oszlása is, hiszen a növények a talajból 

csak oldott állapotban képesek tápanya-
gokat fölvenni. A talaj mésztartalma és a 
szőlő alanya is meghatározza a vas és a 
bór fölvételét. A szerves trágyázással nö-
velt szervesanyag-tartalom is jó irányban 
befolyásolja mind a makro- és mikro-
elem-ellátottságot, mind azok fölvehető-
ségét. A talaj lazítása a redox-viszonyok 
alakításával javítja a vas fölvételét. Ha a 
talajadottságok átmenetileg nem adot-
tak bizonyos mikroelemek fölvételére, 
akkor azok tüneti kezelésként időlegesen 
levéltrágyázással is pótolhatók. A lomb-
trágyázás hatása gyors, látványos, de nem 
oldja meg az alapvető tápanyag-gazdál-
kodási problémákat. Alkalmazása rend-
szeresen, több alkalommal célszerű, így 
viszonylag kevés tápanyagot juttatunk a 
növényre, bár annak fölvétele, hatékony-
sága igen kedvező. A mikroelem-ellátott-
ságról évenként levélanalízissel kapha-
tunk átfogó képet. Mikroelem-lombtrá-
gyák bekeverésekor a keverési arányon 
túl ritkán állítanak be a termesztők más 
paramétereket. Pedig érdemes utána-
nézni az adott lombtrágya részletes le-
írásának, kísérleti eredményeinek, mert 
a kijuttatás ideje, a víz jól beállított hő-
mérséklete és pH-ja akár 30 százalékkal 
növelheti a lombtrágya felszívódását.

Sok mindenből kell 
kevés…
A magnézium a klorofill építőköve, a fo-
toszintézis mellett számos enzim műkö-
désében vesz részt. Hiánya terméscsök-
kenéssel jár, valamint fokozódik a 
fürtkocsánybénulás kialakulásának le-
hetősége. Ez utóbbi a bórellátással is ösz-
szefüggésben áll. A szőlő levelének mag-
néziumtartalma a tenyészidő kezdetétől 
a lombhullásig fokozatosan nő. Hiánytü-
netei a hajtások alsó levelein jelennek 
meg először, a levél szélétől kiinduló, az 
érközökben sárga, a kék bogyójú fajták-
nál feketés-lilás elszíneződés alakul ki, 
majd a levelek elszáradnak, elhalnak.

A vasellátottságnak fontos a szerepe 
a klorofill szintézisében, a nitrogénház-
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Amiből a legkevesebb van
Justus von Liebig német agrokémikus 1837-ben fedezte föl, hogy a növények 
által a talajból fölvett tápanyagok voltaképpen ásványi sók. Innen már csak há-
rom év választotta el, hogy közzétegye híres törvényét, a minimumelvet. Esze-
rint hiába áll rendelkezésre egy adott tápanyag (de akár más erőforrás), ha egy 
másik nélkülözhetetlen tápanyagból vagy erőforrásból nincs elegendő. A növé-
nyek a legkisebb mennyiségben jelenlévő tápanyagnak az arányában fogják föl-
venni és hasznosítani a többit is. Tehát a minimumban lévő erőforrások hatá-
rozzák meg a maximális teljesítményt.

A Liebig-elvet 2005-ben tökéletesítették, így a növényekre vonatkozó szabály 
sokkal általánosabb érvényű lett, mert a gazdasági folyamatokban is alkalmaz-
ható. A (relatív) minimumban lévő tényező (tápanyag, víz, fény, hőmérséklet) 
korlátozza a termés nagyságát. Ez mindaddig tart, amíg egy másik tényező kerül 
minimumba. A relatív minimumtörvény kiterjeszthető más termelési ténye-
zőkre is. A minimumban, vagy súlyos hiányban lévő tápanyag által okozott ter-
méscsökkenés a termelésre fordított költségek megtérülését is befolyásolja, te-
hát anyagi veszteséggel jár. Ez a felismerés jelentette a tápanyag-visszapótlás 
modern szemléletének megalapozását.

Mint minden állókultúrában, az évek múltával egyre inkább szükség lehet a tápanyagok utánpótlására 
a szőlőültetvényben is. Ez azonban nem koncentrálhat csak a makroelemekre, hiszen a kisebb 
mennyiségben szükséges anyagok hiánya is problémát okozhat minden növényben, így a szőlőben is.

A szőlő mezo- és mikroelem-igénye

A magnéziumhiány az idősebb 
leveleken jelenik meg először
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tartásban. Vas hiányában a fiatal levelek 
egyenletesen sárgulnak, a levéllemez a 
szokásosnál vékonyabb, az idősebb le-
velek széle megbarnul, elhal. A fiatal le-
velek aprók, a hajtás rövid ízközű, gyen-
ge növekedésű lesz. A vashiány okozta 
klorózis bármilyen kémhatású talajon 
fölléphet. A talajból történő vasfölvételt 
hátráltatja a magas agyag-, illetve mész-
tartalom, a tömörödött, talajvizes terü-
leteken pedig a lelassult gyökérlégzéssel 

együtt az anyagcsere és a táp anyag-
fölvétel is csökken.

A bór a növekedéstől a virágképzésen 
át a terméskötődésig sok folyamatban 
vesz részt. Nagyon kis mennyiségben 
van rá szükség, de fontos a megléte. En-
nek az elemnek a hiánya szélsőséges 
(nagyon kötött, vagy nagyon laza) talajo-
kon fordul elő, és összefügg a talaj ned-

vességtartalmával is. Bór hiánya esetén a 
levéllemez színe elhalványodik, majd 
torzul. A hiány mértékétől függően meg-
termékenyülési zavarok léphetnek föl. A 
kacsokon csomószerű megvastagodások 
alakulnak ki, a fürt elszáradhat.

A cink a légzésben és a keményítő-
szintézis folyamán szükséges elem. A 
fiatal szövetek, hajtáscsúcsok, kacsok, 
fiatal levelek cinktartalma a legmaga-
sabb. Hiánya ritka, de ha mégis kialakul, 
az a foszfor túlzott mennyiségével lehet 
összefüggésben. Tünete a csökkent haj-
tásnövekedés, rövid ízközök a hajtáson, 
a levelek nem fejlődnek ki rendesen, 
aránytalanná és gyűrötté válnak. A gá-
tolt hajtásnövekedés miatt nagyon 
kompakt, bokros, a fajtára nem jellem-
ző habitusú hajtások képződnek, a für-
tök vagy lazák, vagy le is hullanak.

A mangán számos enzim működésé-
nek segítője, a cukorszint emelésében 
vesz részt. Magas szervesanyag-tartal-
mú, meszes talajokon léphet föl a hiá-
nya, hazánkban ritkán fordul elő. Jelleg-
zetes tünete, hogy a fiatal levelek már a 
kihajtás után rövid idő múlva elhalvá-
nyulnak. A levélerek között mozaikos 
sárgulás jelenik meg, majd a levéllemez 
pirosra színeződik.

A rézhiányos növényekben fölszapo-
rodnak a szerves savak, és ez a borra is 
hatással lehet. A toxikus mennyiségű 
réz hatására a hajtáscsúcsok és a kifej-
lett levelek sárgulnak. Magyarország te-
rületén a szőlőben rézhiány nem na-
gyon tapasztalható. Csupán a szerves 
anyagban igen gazdag láptalajokon for-
dul elő, de ilyenre szőlőt nem szokás te-
lepíteni.

Nagy Z. Róbert

Súlyos vashiány fiatal hajtáson

A madárkás fürt bórhiányt jelezhet

Élettani jelenség 
a kocsánybénulás
A jelenség érés előtt válik szembe-
szökővé, amikor a fürt körülhatá-
rolt részén a bogyók összetöpped-
nek, és a fürtkocsányon elbarnult 
szakaszok láthatók. Ezeken a része-
ken leáll az anyagszállítás.

A jelenség összefügg a magnézi-
umhiánnyal, amit több tényező is 
kiválthat. Ha sok a kálium vagy ke-
vés a foszfor a magnéziumhoz ké-
pest, akkor az utóbbi fölvétele, illet-
ve szállítása szenved csorbát, de a 
kálium a kalcium fölvételét is gátol-
ja. Ugyancsak csökken a magné zi-
umfölvétel, ha a talaj humusztartal-
ma alacsony, vagy nagyon változé-
kony az időjárás, különösen, ha hi-
deg, nedves időszakot hirtelen for-

róság követ. A sok nitrogén is fölbo-
rítja a kívánatos tápelem-egyen-
súlyt a növényben. 

Nagyon érzékeny a kocsánybé-
nulásra a Rajnai rizling, az Olasz 
rizling, a Tramini, a Chasselas, a 
Mer lot, a Pinot noir, a Cabernet 
sauvignon, a Kékfrankos, a Rizling-
szilváni.

A kocsánybénulás egyetlen be-
avatkozással általában nem szün-
tethető meg. Igyekeznünk kell 
fönntartani a termőegyensúlyt, ke-
rülni a tőkék alulterhelését és a buja 
növekedést. A tápanyag-utánpótlás 
során figyelni kell a tápelem-ará-
nyokra, általában a káliumellátott-
sághoz kell igazítani a magnézium 
és a kalcium adagját. Gyepesített 
sorközök esetén kevésbé fordul elő 
kocsánybénulás a kedvezőbb talaj-
élet miatt.

H. Cs.
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A biotermesztők számára akart olcsó csapdát kifejleszteni a Massachusetts Egyetem 
szaktanácsadó professzora, Jaime Piñero. Azt tapasztalta, hogy a hígított 
szőlőlével töltött csapdák több pettyesszárnyú muslicát fogtak, mint a kereskedelemben kaphatók. 
Ezt látva tömegcsapdázásra alkalmas eszköz kifejlesztésébe fogott.

Szőlőlével 
a pettyesszárnyú muslica ellen 

Fölhasználta a 2017-ben lezárult 
hétéves kísérlet eredményeit is, 
amit a japán cserebogár tömeg-

csapdázásával szerzett.
A Massachusetts Egyetem kísérleti ül-

tetvényeiben cseresznye- és őszibarack-
blokkokban hasonlította össze a külön-
böző csapdákat, amelyeket Concord 
szőlőfajta hígított levével, illetve külön-
böző csalétkekkel együtt használt. Maga 
is meglepődött az eredményen: általá-

ban háromszor annyi pettyesszárnyú 
muslicát fogtak a szőlőleves csapdák, 
mint a kereskedelmiek, ráadásul jóval ol-
csóbbak is voltak. A kereskedelmi csalét-
kek 5-8 dollárjával szemben mindössze 8 
centbe került a szőlőlé.

A kész csalétkek fermentált anyagok-
kal vonzzák a rovarokat, mégpedig válo-
gatás nélkül, így sok nem megcélzott 
rovar is a csapdában landolt. A profesz-
szor szerint a leghatékonyabb a pettyes-
szárnyú muslica ellen a Concord szőlő-
lé, egy résznyihez három rész vizet adva. 
Ez az anyag több muslicát vonzott, mint 
más légyfajokat, és több nőstényt, mint 
hímet. Ezzel szemben a kész csalétkek 
esetében a hímek száma nagyobb a 
csapdában.

Az idén azzal a céllal folytatja a kísér-
letet, hogy sikerüljön hosszabban hasz-
nálhatóvá tenni a szőlőlevet. Most 
ugyanis hetenként egyszer vagy kétszer 
kell cserélni a csapdában a csalogató-
anyagot, különben a szőlőlé erjedésnek 
indul és a többi legyet is vonzza. Másik 
célja, hogy a tömegcsapdázást rovarölő 
szerrel együtt alkalmazva hatékony vé-
delmet érjen el a kártevővel szemben.

Különösen a korai időszakra kon-
centrál, mielőtt a gyümölcs érzékennyé 
válik a kártételre, és megindulna a nö-
vényvédelmi permetezés. Arra kíváncsi, 
mi történik, ha 20-40 csapdát rak ki egy 
félhektáros terület oldalain, két héttel a 
permetezések megkezdése előtt. Meny-
nyi kártevőt lehet még a kezelések előtt 
elpusztítani, és azzal megelőzhető-e a 
populáció nagymértékű növekedése?

Az általa javasolt szőlőleves megol-
dásnak nemcsak az az előnye, hogy ol-
csó, hanem könnyen hozzá is férhető és 
jobban „céloz” a pettyesszárnyú musli-
cára. 

Amúgy a tömegcsapdázás tökélete-
sen bevált a japán cserebogár ellen, a 
kirakott műanyag szemeteskonténerek 
mágnesként vonzzák a kártevőt. Egy kí-

sérletbe vont körülbelül egyhektáros 
áfonyaültetvényben már hat éve nem 
használnak egy csepp rovarölő szert 
sem, mert a szexferomonos módszer tö-
kéletesen bevált. A bogarak egy sárga 
tölcsérre szállnak le, amit feromonnal 
és virágillatú anyaggal tesznek vonzóvá, 
onnan pedig beleesnek a 120 literes 
hordókba. Két, hálóval borított nyílást 
kell vágni csupán a hordókon, hogy át-
szellőzzenek. Ez már a javított változat, 

kezdetben sűrű fémhálóból készült csö-
veket készített a szaktanácsadó, de a 
hordó sokkal könnyebben kezelhető. 
Egy idényben kétszer kell elhelyezni a 
feromont bennük, és fél hektárra 7 
csapda elég.

Évek óta használja ezt a módszert 
Brandon Taylor bioművelésű almában 
és őszibarackban. Kicsit módosított a 
Jaime Piñero által javasolt kialakításon: 
nagyobb hordókat használ, és apró lyu-
kakat fúr beléjük, mert az egyszerűbb, 
mint fedett nyílást kialakítani. Egyhek-
táros területen 15 csapdát helyez el. 
Először kevés japán cserebogár repült a 
csapdákba, de miután jó alaposan le-
permetezte a fákat kaolinnal, több bo-
garat fogott meg. Ezután már alig okoz-
tak kárt a cserebogarak.

A következő évben további négy 
csapdát állított föl, és teljesen körbevet-
te velük a gyümölcsöst.

H. Cs.

Direkttermő fajta
A Concord szőlőfajta Vitis labrusca-
eredetű, igen elterjedt az USA-ban 
mint csemegeszőlő, illetve az alapélel-
miszerek közé tartozó szőlőlekvár vagy 
szőlőzselé alapanyaga, de készítenek 
belőle misebort, szőlőlevet, illetve sü-

teményekhez is használják. Nagy, 
gömbölyű, sötétkék, vastag viaszbevo-
natú bogyói igen aromásak, nagy mag-
vúak, a héj könnyen lehúzható róluk. A 
fajta éppen a Massachusetts-beli 
Concord városában született a 19. szá-
zad közepén, a Vitis vinifera és a Vitis 
labrusca kereszteződéséből. Itthon is 
beszerezhető Kormin néven, cseme-
geszőlőként.
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Állócsillagok, divathullámok
A növényfajok is különböző karrierívet futnak be. Fölfedezik őket, lassan bekerülnek a köztudatba, 
majd ha megérdemlik (vagy jó marketinget kapnak), akkor rohamosan elterjednek. Aztán előbb vagy 
utóbb letaszítja őket valamelyik másik faj a trónról – vagy nem. A gyógynövények egy része iránt már 
régóta nagy és egyenletes a kereslet, de vannak divatfajok is, amelyek jönnek, majd eltűnnek.

Az egyik legnagyobb karriert két-
ségtelenül a burgonya futotta 
be. Mérgező termése miatt soká-

ig elkerülte az érdeklődés, később főúri 
kertek dísznövénye lett, ma pedig az 
egyik legfontosabb tápláléknövény. 
Mindehhez azonban évszázadok kellet-
tek. A teacserje ugyancsak elég régóta 
karrierje csúcsán van az egész világon. 
Nem úgy a pasztinák, amelyet ma is ter-
mesztenek élelmiszeripari feldolgozás-
ra, ám a piacokon, kiskertekben már 
alig találkozunk vele, erősen alábbha-
gyott az érdeklődés iránta. A spárgát, 
mángoldot és a padlizsánt viszont min-
denki ismeri és van is rájuk kereslet, 
mégsem váltak slágernövényekké.

A gazdasági növények közül a gyógy- 
és fűszernövények csoportja kiemelke-
dően sok fajból áll. Egy részüket évszá-
zadok óta folyamatosan használják, 
amíg némelyek divatja néha fellángol, 
majd alábbhagy. A gyógynövények kü-
lönösen divatfüggők, a Magyar Gyógy-
szerkönyvben például 30-40 kínai ha-
gyományos gyógynövény drogja is sze-
repel. Egy gyógynövény keresletét a for-
galmazók célzott marketinggel teremtik 
meg. Így lett néhány éve felkapott pél-
dául a kurkuma és a máriatövis, nyilat-
kozta lapunknak Lakatos Márk, a gyön-
gyösi Eszterházy Károly Egyetem gyógy- 
és fűszernövények felsőoktatási szak-
képzésének szakfelelőse. A mindenhol 
begyűjthető hazai gyógynövényeket 
ugyanakkor egyik cégnek sem érdeke 
népszerűsíteni, hiszen a termék megvá-
sárlása helyett az emberek egyszerűen 
begyűjthetik maguknak. A divat-gyógy-
növények tehát általában távoli tájak 
fajai közül kerülnek ki.

Hiányzik a feldolgozás
Hazánkban a termelő csak az elsődlege-
sen feldolgozott gyógynövényig jut el, és 
ez hátráltatja az ágazatot. Ahhoz, hogy a 
gazdálkodók jobban tervezhessék a ter-
mesztést, fejleszteni kellene a készter-
mék-gyártást. Az sem ritka, hogy a ha-

zánkban gyűjtött gyógynövényeket kivi-
szik külföldre, majd késztermékként, 
szirupként viszontlátjuk a magyar boltok 
kínálatában, említette Lakatos Márk. 

A Nemzeti Agrárkutatási és Innováci-
ós Központ Agrárgazdasági Kutatóinté-
zetének adatai szerint hazánkban a fel-
vásárlók több csatornán szerzik be az 

alapanyagot, ami lehet termesztett és 
vadon termő, illetve nyers és drogálla-
potú gyógynövény. Az elmúlt néhány 
évben a termesztett gyógynövényekből 
főként nyers magot és termést vásárol-
tak fel, külföldről pedig – a szállítás és 
eltarthatóság miatt – túlnyomórészt 
drog (szárított anyag) érkezett.

A vadon termő gyógynövények a 
gyűjtők és felvásárlók többlépcsős há-
lózatán keresztül jutnak el a feldolgo-
zókhoz – és a gyűjtéssel foglalkozók 
száma már jó ideje folyamatosan csök-
ken. A legfontosabb gyűjtött gyógynö-
vények a kamilla, a bodza, a csalán, a 
vadgesztenye, a cickafark, a hársvirág 
és a csipkebogyó. A hazai vadon termő, 
virághasznosítású gyógynövények kö-
zül a bodza, a hárs és a kamilla a legke-
resettebb. Levél és herba (virágos haj-
tás) alapanyagot legnagyobb mennyi-
ségben csalánból, aranyvesszőből, kis-

virágú füzikéből és cickafarkból vásá-
roltak 2018-ban, míg a gyökérhasznosí-
tású gyógynövények közül a fekete na-
dálytő állt az első helyen. A hazánkban 
termesztett, legnagyobb mennyiség-
ben felhasznált virághasznosítású 
gyógynövény a levendula, a leveles fa-
jokból a citromfű, a maghasznosítású-

ak közül pedig az édeskömény volt. 
Nyers alapanyagból 3500, szárított álla-
potúból (drogként) pedig 1400 tonnát 
vásároltak föl 2018-ban. Az adatot szol-
gáltatók által beszállított import gyógy-
növények (drog) mennyisége 434 tonna 
volt, belföldi további feldolgozásra pe-
dig 587 tonna drog állapotú gyógynö-
vényt értékesítettek.

Dicső múlt, borús jövő 
Hazánk korábban majorannater mesz tő 
nagyhatalom volt, ám szétesett a ter-
meltető szövetkezeti háttér. Borsos 
men tából szintén sokat termesztettünk, 
de már nincs kézimunkaerő a fosztásra, 
és az öntözés sem megoldott. Kamilla-
gondjaink pedig a mára elavult techno-
lógiára vezethetők vissza. A macskagyö-
kér drogot a lengyelek olcsóbban terme-
lik, mert az ottani gazdák támogatást 
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kapnak hozzá, ahogyan a finnek a kony-
hakömény termesztéséhez, tudtuk meg 
Zámboriné Németh Évától. A Szent Ist-
ván Egyetem Gyógy- és Aromanövények 
Tanszékének egyetemi tanára kiemelte, 
hogy általános probléma a termesztett 
fajok növényvédelme, hiányoznak a 
kultúraspe ci fikus vegyszerek, miközben 
nincsenek jól teljesítő, rezisztens fajták, 
és alapvetően nehéz szaporítóanyaghoz 
jutni. A klímaváltozással nő a termelési 
kockázat, öntözésre kevés helyen van le-
hetőség, és új betegségek is megjelen-
tek. Sok termelő még nem készült fel a 
vásárlók által megkövetelt szigorú nyil-
vántartásokra, hiányzik a termelők kö-
zötti összefogás, nincs előre látható ag-
rárpolitikai irányvonal és a támogatások 
esetlegesek.

A szakember szerint már egyik gyógy-
növényből sem számítunk nagyhata-
lomnak. Egyetlen kitörési pont a bio le-
het, akár a gyűjtött, akár a termesztett 
alapanyagok esetében. A biotermékek 
kereslete ugyanis nő, és a nagy feldolgo-
zók a megbízható bioalap anyagot kevés-
bé tudják beszerezni a nálunk olcsóbban 
dolgozó országokból, nyugaton pedig tő-
lünk sokkal drágábban kínálják.

Azt sem lehet megjósolni, hogy mely 
fajok termesztését lenne érdemes fej-
leszteni. Zámboriné Németh Éva el-
mondta, hogy értékesítéseinket a világ-
piaci kereslet-kínálat befolyásolja. Rég-
óta fölvetődik, hogy Németországhoz 
hasonlóan itthon is 3-4 faj fejlesztésére 
kellene összpontosítani, a nemesítéstől 
kezdve egészen a posztharvesztig, hogy 
aztán azokból mi legyünk az elsők és a 
leghíresebbek. Mindeddig azonban nem 
sikerült egyezségre jutni, hogy melyek le-
gyenek a kiválasztott fajok. A hirtelen fel-
kapott gyógynövények általában nem 
állnak nagy jövő előtt. A kereslet akkor 
stabil, ha már bizonyított egy faj, és meg-
felelően kifejlesztett készítmények alap-
anyagaként igényli a piac. Mivel nagy 
feldolgozó kevés van hazánkban, sok év-
tizede külföldi vállalkozásokat kell ki-
szolgálnunk. Bár sokan ráálltak a helyi, 
kisgazdasági kézműves termékekre, ez 
nem jelent nagy gazdasági súlyt, és mivel 
korlátozott a termékek kereslete, készítő-
ik életképessége kérdéses.

Gyógyteák télen
A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara, va-
lamint a Gyógynövény Szövetség és 
Terméktanács piaci körképe is alátá-

masztja, hogy a nagy mennyiségben 
felvásárolt fajok a legkeresettebbek a 
vásárlók körében. A gyógynövényekből 
készült monoteák és teakeverékek fo-
gyasztása azonban nem egyenletes az 
év folyamán. Az ősztől tavaszig tartó 
meghűléses időszakban jóval több fogy 
az immunerősítő hatású, valamint a 
megfázás tüneteit enyhítő teákból, azo-
kon kívül pedig a bíbor kasvirágot és a 
C-vitaminban gazdag homoktövist tar-
talmazó készítményekből. A homoktö-
vis termesztése újra a reneszánszát éli, 
termőterülete 2019-ben elérte a 400 
hektárt. A téli hónapokban a vásárlók 
gyakrabban szereznek be illóolaj-ké-
szítményeket is, amelyek a javasolt al-
kalmazást követve hatásosak lehetnek 
az enyhe felső légúti megbetegedések 
kezelésére. A gyógyteapiac meghatáro-
zó szereplői mellett sok kisebb, helyi 
termékbázisra épülő lokális kézműves 

cég termékei is elérhetők. A magyaror-
szági gyógytea-forgalom évenként mint-
egy 4-5 milliárd forint. A jelentős meny-
nyiségű sajátmárkás és import gyógy-
tea térhódítása miatt a piac igencsak 
túltelített, nagy a verseny, az egyes ter-
mékek minősége között pedig óriási 
különbség lehet.

A sokrétű homoktövis
Az önmagában nem túl ízletes, ám érté-
kes anyagokat tartalmazó homoktövis-
nek (Hippophae rhamnoides) rohamo-
san terjed a fogyasztása. Évtizedekkel 
ezelőtt e növény karrierje is egyfajta di-
vatként indult, ám a kereslete tartósan 
megmaradt. Kárteszi Máté Abonyban 
3,5 hektáron termeszti az Ascona fajtát. 
A több lábon állás vezérelte, amikor a fó-
liás paprika mellett belekezdett a ho-
moktövis termesztésébe. Emellett arra 

Így csinálják a szomszédban
Érdemes megemlíteni, hogy például Ausztriában kis gazdaságok ráállnak egy-
egy növény termesztésére és saját márkájukat felépítve jól megélnek a belőle 
készült termékek értékesítéséből, a termesztés és a gyártás bemutatásából, ösz-
szekapcsolva a falusi turizmus szolgáltatásaival. Építenek farmokat például az 
immunerősítő, antioxidáns fekete berkenyére (Aronia melanocarpa), vagy a 
csicsókára (Helianthus tuberosus), de több osztrák gazdaságban az olajtököt 
(Cucurbita pepo convar. ovifera) helyezték a középpontba. Készítenek belőle 

különféle ízesítésű fűszeres tökmagolajokat és látványos üvegekbe töltve kínál-
ják, de nagyon ízletes, citromos, mentás, karamellás, fokhagymás, chilis bevo-
natú tökmagjaik is kaphatók. A tökmagos pástétom, szendvicskrém, és a sokfé-
le módon, akár csokoládéval, vaníliával ízesített töklekvárok, vagy a tökmagos 
grillázsok is szerepelnek a kínálatukban.

Az olajtök többféleképpen hasznosítható 
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gondolt, hogy könnyebb lesz a paprika 
termesztéséhez szükséges dolgozókat 
megtartani, ha az év más szakában is 
tudja őket foglalkoztatni. A homoktövis 
termesztéstechnológiája viszonylag 
egyszerű, jól gépesített, ám időszakosan 
oda is kell kézi munkaerő. 

A homoktövis nem igényel nagy be-
fektetést, igaz, bevételt csak a harmadik 
évtől hoz. Előnye, hogy tágtűrésű nö-
vény, kevésbé jó minőségű talajon is 
megterem. Kárteszi Máté a telepítés 
előtt gondolkozott bodzában és leven-
dulában is, végül a homoktövis értéke-
sítését biztosabbnak vélte, mert magas 
vitamintartalma és az immunrendszer-
re gyakorolt jótékony hatása miatt nagy 
a kereslete. A döntésnél az is szempont 
volt, hogy a termés jól tárolható, és sok-
féle termék készülhet belőle, hiszen 
velő, por vagy gyümölcslevek adalék-
anyaga. A felvásárlása is megoldott, ám 
a termelő örülne, ha lenne olyan üzem 
az országban, amelyik egy helyen meg-
oldaná a teljes feldolgozást, nem kelle-

ne három-négy helyre szállítani. Az 
arab országok is keresik a magyar ho-
moktövist, de egyelőre nincs akkora 
mennyiség belőle, amivel piacra lehet-
ne lépni. Romániában és Ukrajnában is 
mind nagyobb területeken termesztik, 
sajnos olcsóbban, mint hazánkban, ám 
a magyar gyümölcsnek jobb a minősé-
ge. Kárteszi Máté szerint ahhoz, hogy 
bármely gyógynövény hosszú életű le-
gyen a piacon, nem elegendő, hogy bi-
zonyítottan jótékony hatását mind töb-
ben megismerjék, az is fontos, hogy 
megérje termeszteni.

Jöttek, maradtak 
vagy mentek
Az utóbbi években jó néhány gyógynö-
vény került a figyelem középpontjába – 
hogy mennyi ideig maradnak ott, azt 
majd az idő dönti el. Megfelelő marke-
tinggel időlegesen számottevőn növel-
hető a kereslet, de ahhoz, hogy a divat-
ból való használatuk megszokássá és 
tartós piaccá alakuljon, hosszú távú kí-

nálatra és persze a gyógynövény meg-
bízható jótékony hatására van szükség.

A viszonylag sok éve megjelent aloé-
ra (Aloe vera) több multilevel marketing 
(MLM) cég is épített. Tudományos ada-
tok szerint az Aloe arborescens gyógy-
hatása jobb, ám az Aloe vera termeszté-
se és mennyiségi mutatói kedvezőbbek, 
magyarán több profitot termel. Az aloés 
termékek óriási választékban kaphatók 
a drogériákban, bőrregeneráló hatásuk 
miatt sokan kedvelik őket, és az aloéda-
rabokat tartalmazó üdítőitalok is kere-
settek, ezért ez a növény is hosszú karri-
erre számíthat. A népszerűségnek azon-
ban lehetnek hátulütői is, az aloé meg-
nevezés már olyan hívószó lett, mint a 
bio, melyet igyekeznek minden termék-
re ráírni a vásárlás ösztönzése érdeké-
ben. Kapható már Aloe vera ágymatrac 
is – jelentsen ez bármit is…

A páfrányfenyő (Ginkgo biloba) is 
nagy sláger volt egy időben, mint agyi 
vérkeringést serkentő, memóriajavító 
termékek alapanyaga. Ma is kapható 
ilyen, de a reklámokban már ritkábban 
találkozunk vele, noha hatásai tudomá-
nyosan bizonyítottak, az időskori pana-
szokat csökkentő geriátrikum készítmé-
nyek értékes alapanyaga.

Csakúgy, mint a goji bogyója (Lycii 
fructus), amely néhány éve még sokkal 
több termékben szerepelt hozzávaló-
ként, és a kertészetekben is megugrott a 
kereslete. Kínában jellemzően aszalt 
formában, ételekbe főzve használják: 
levesekbe és desszertekbe egyaránt te-
szik, vagy egyszerűen csak teát készíte-
nek belőle. A hagyományos kínai orvos-
lás magas vérnyomásra, szemproblé-
mákra ajánlja ezt a magas C-vitamin-
tartalmú gyümölcsöt. A termését gyógy-
növénydrogként nem szabad hivatalo-
san forgalomba hozni. A gyümölcsöt 
azonban belátásunk szerint fogyaszt-
hatjuk, bár figyelembe véve az egyéni 
érzékenységet, valamint a növények je-
lentős beltartalmi változékonyságát, 
nem ajánlott naponként 15-20 termés-
nél többet enni. Mára elmúlt a divatja, 
de a kínálatban megtalálható.

A nonifa (Morinda citrifolia) termé-
séből készült termékek igen felkapottak 
napjainkban. Fogyasztásukat sok min-
denre ajánlják, a cukorbetegségtől és az 
ízületi gyulladástól a depresszión, a túl-
súlyon át a rák gyógyításáig, ám széles 
körben elfogadott tudományos vizsgá-
latok híján forgalmazása csak élelmi-
szerként lehetséges. Sok helyen feltün-

tetett hatóanyaga, a xeronin tudomá-
nyosan nem is létezik, nem található 
meg hiteles tudományos publikációk-
ban.

A maca (Lepidium meyenii) gyökere 
is divatos lett, amelyet évszádok óta fo-
gyasztanak az Andokban. Természetes 
kalcium- és vastartalma miatt keresett.

Brazília tenger- és folyópartjainál nő 
az acai pálma (Euterpe oleracea). Az 
Amazonas mentén élő népesség számá-
ra fontos élelmiszer a pálma fiatal hajtá-
saiból nyert pálmaszív, de főképp a pál-
ma gyümölcse. Az ajánlások szerint a 
„csodaszereknél” megszokott hatások 
(immunerősítés, fiatalság megőrzése, 
vágyfokozás stb.) mellett alapvetően fo-
gyókúrához használható. Ennek lehet is 
alapja, mert a belőle készült por közel 
felét élelmi rost teszi ki.

A rózsás varjúháj vagy aranygyökér 
(Rhodiola rosea) karrierje is felszálló ág-
ban van, a népi gyógyászat a betegsé-
gekkel szembeni ellenálló képesség ja-
vítására használja és szellemi kimerült-
ség, stressz ellen is javasolt. Az, hogy 
már növényi gyógyszer is készült belőle, 
a tudományos vizsgálatok meglétére és 
a növény bizonyított hatására utal.

A drogériák polcain találunk még 
számtalan növényi alapú terméket a 
kurkumától a guaranán át a golgotavi-
rágig, ezek karrierjét majd az idő, meg a 
fogyasztói elégedettség befolyásolja. A 
kurkuma fűszernek biztosan jó, egész-
ségre gyakorolt hatásairól nincs még 
elegendő vizsgálat. A guarana koffein-
tartalmánál fogva élénkítő hatású, a 
többi hozzá kapcsolt hatás kísérletekkel 
még nem megalapozott.

Nagy Z. Róbert

Bár sok jótékony hatást 
tulajdonítanak neki, a noni csak 
élelmiszerként fogyasztható

A mindenhol  
gyűjthető fajokat  

egyik cégnek sem érdeke 
népszerűsíteni
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Többszintű kiültetések
James Hitchmough, a Sheffieldi Egyetem Tájépítészeti Tanszékének kertészeti 
ökológia professzora, tanszékvezető, kutató és tanár tartott előadást magyar szakembereknek 
a balatonalmádi szakmai napon.

A vegetáció nem statikus dolog, 
térben és időben is változik. A 
természetben nincs előre meg-

határozottság, működik a biológiai sok-
féleség. A monokultúrával az a gond, 
kezdte előadását James Hitchmough, 
hogy szinte mindig ugyanúgy néz ki, 
időben és térben pedig korlátozott, 
hogy mit tudunk vele tenni. Nem tudjuk 
az ökológiai folyamatokat felülírni anél-
kül, hogy azok ne sérüljenek. A terve-
zéskor a stratégiát annak alapján kell 
megalkotni, hogy az egyes növényfajták 
miképpen lépnek kapcsolatba egymás-
sal, és ez az egész növényegyüttesre mi-
lyen hatású. A fenológia jellegzetessége 
miatt a táj képe folyamatosan változik, 
ezt tervezéskor ismerni kell. Például a 
C3 és C4 típusú fűfélék kifejezetten me-
leg éghajlaton honos fajok, ezért a nyár 
derekán szépek, akkor díszítenek.

Városi környezetben a biodiverzitást 
a tájépítészek tudják elterjeszteni, elfo-
gadottá tenni. A fajok között folyamatos 
az erőforrásokért való küzdelem, a ver-
sengés, amit a talaj termőképessége be-
folyásol. Ha az alacsony, akkor a növé-

nyek számára különleges lehetőségek 
jelennek meg, például a rétegezettség. A 
növényzet felső rétegében, felső szintjé-
ben a kevésbé árnyéktűrők élnek, a kö-
zépső szinten azok, amelyeknek van va-
lamilyen árnyéktűrő képességük, míg az 
alsó szinten az árnyéktűrők. Tervezéskor 

ezt kell figyelembe venni, lekövetni, így 
maximálható a telepített darabszám 
négyzetméterre vetítve. A talaj magas 
produktivitása monokultúrát teremt, jó 
talajon nehéz igazi diverzitást megvaló-
sítani. Zárt, egyszintű ültetéskor na-
gyobb a nem kívánt növények megjele-
nési aránya, mint a többszintű telepítés-
kor. James Hitchmough kutatóként ma 
már sok tapasztalattal a háta mögött ve-
getációtípusokat másol le és alkalmaz. 
Városi területeken is ezt a rendszert sze-
retné alkalmazni. A növényrétegek, nö-
vényszintek segítségével időben és tér-
ben is hatással lehetünk a tájra, a kertre. 
Ha például megemeljük egy kiültetésben 
a magas növények darabszámát, az már 
hatásgyakorlás, mert többlet tér- és fény-
játék jelenhet meg, hangsúlyozta az elő-
adó. Példaként a korbácsliliom (Ere-
murus) és a fáklyaliliom (Kniphofia) al-
kalmazását említette. Érdemes tanulni a 
természettől, hallottuk.

Jó növényismeret
A biodiverzitás kulcsa a tér összetettsé-
gére való figyelem. Kutatóként vélemé-
nye szerint nem az a fontos, honnan szár-
mazik a növény. A biodiverzitás szem-
pontjából fontosabb az, hogy hogyan tud-
nak hozzájutni a növények a tápanyag-
hoz, a fényhez. Az őshonos fajok sem vi-
selkednek mindenhol egyformán. A ter-
mészet akkor a legváltozatosabb, amikor 
megzavarják, és újra föl kell építenie ma-
gát. Erre jó példa az erdőirtások utáni nö-
vekedés. A bizonyíték alapú tervezések 
érdekében sok kísérletet végeztek az Egye-
sült Királyságban erdőirtásoknál is. Azt 
tapasztalták például, hogy a lepkék, ma-
darak száma megnőtt, mert igazodtak a 
megváltozott térbeli lehetőségekhez.

A növénytársulásoknál az alsó szint 
mindig árnyékos, ott a legnagyobb a ver-
sengés a növények között. Ahogy hala-
dunk egyre följebb a „réteg a rétegen” 
rend alapján, úgy lesz kevesebb fajta és 
kevesebb növénydarabszám a felső szin-
teken. Az elrendezés piramis jellegű, föl-
felé csökkenő darabszámmal. Ez a rend-
szer többféle módon hozható létre. Az 

Világhírű professzor
James Hitchmough a Sheffieldi Egyetem Tájépítészeti Tanszékének kertészeti 
ökológia professzora. Az 1980-as évek közepe óta fő kutatási területe a lágy szárú 
növények ökológiája, tervezése és kezelése. Előadásokat, konferenciákat, szemi-
náriumokat tart, tanácsadóként is dolgozik. Tanácsadói munkája nagyrészt a 
lágyszárúakkal kapcsolatos kutatási eredményeinek gyakorlati megvalósítását 
hozza. Kiemelkedő jelentőségű projektekben vesz részt, tervezési és irányítási ta-
nácsadóként dolgozik tájprojekteken a világ számos országában tájépítész cégek 
megbízásából. Kutatásai egyebek között arra irányulnak, hogy megértse, hogyan 
működnek a tervezett növényközösségek ökológiai szempontból és melyek azok 
a legfontosabb tényezők, amelyek meghatározó vonzerői a városi emberek szá-
mára. Kollégájával, Nigel Dunnett professzorral növénytervezési és kertészeti ta-
nácsadóként együtt dolgoztak a londoni olimpiai park létrejöttén, ahol több mint 
10 hektáron megvalósították az elmúlt évtizedek alatt ökológiai alapon kidolgo-
zott ötleteiket. 2021-ben újra kiadják a The Dynamic Landscape című könyvét, ami-
ben más szemszögből vizsgálja a városi vegetációkat, mint korábban. Munkájával 
igyekszik nemcsak az emberi életet, hanem a biológiai sokféleséget is támogatni.

Tájépítészeti tanszékükön nagy hangsúlyt fektetnek a kutatásra, hallgatóik bi-
zonyíték alapú tájépítészeti oktatást kapnak. Tanszékük saját költségvetéssel dolgo-
zik, húsz országgal állnak szakmai kapcsolatban. Növényökológusok, művészek, 
építészek oktatnak náluk, igyekeznek a szakmát szélesebben, sokrétűen átfogni.

James Hitchmough, a Sheffieldi 
Egyetem Tájépítészeti Tanszékének 
kertészeti ökológia professzora 
Magyarországon tartott előadást
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egyik típusnál az alsó szinten csak két 
növényfajtát telepítünk csoportosan, 
blokkosítva. Akkor a következő szinten 
„bolondítjuk meg” a rendszert, újabb fa-
jokkal, fajtákkal. A másik típusnál tíz nö-
vényfajtát használunk, fajtánként öt-öt 
példánnyal, amelyeket véletlenszerűen 
szétszórva ültetünk. Ez a vegyes elrende-
zés, amelyben a növények között a ver-
sengés során nagyobb az instabilitás le-
hetősége. Az ilyen megoldás sikerének 
feltétele a jó növényismeret.

Területszerzők 
és -őrzők
Ismerni kell a növények habitusát, stabi-
litását, terjedési tulajdonságait. Az erős 
terjedési tulajdonság monokultúrában 
előnyös, többszintű ültetésnél azonban 
nem. Fontos jellemzője egy adott nö-

vényfajnak vagy fajtának, hogy hogyan 
foglalja el és tölti ki a teret, illetve, hogy 
megtartja-e vagy elveszíti-e később azt. 
Vannak olyan növények, amik meghó-
dítják a területet, míg mások megőrzik. 
Ez két különböző növénytípus. Minél 
több növényünk van, annál kisebb a 
gyominvázió. Viszont minél sűrűbb a te-
lepítés, annál nagyobb az esély a versen-
gésre. Ismerni kell azt is, hogyan visel-
kednek évszakonként a növények árnyé-
kos és nem árnyékos viszonyok között. 
Például a lombos fák alatt a kora tavaszi 
időszakban naposak, később, a lombo-
sodás időszakában már árnyékosak a kö-
rülmények az alattuk élők számára. Ha 
sokféleségre törekszünk, akkor nem jó 
gyorsan kolonizáló növényeket (Vinca, 
Geranium mac rorrhizum, Hemerocallis-
fajok) alkalmazni. A kiültetésnek lát-
ványban is jól kell működnie, ezt a hatást 
a tervezőnek előre látnia kell.

A CSR stratégia szerint a növények 
három nagy ökológiai csoportra osztha-
tóak. A rövidítés első betűje, a C (com-
pe titive) a versengőket, az S (stress-
tolerant) a stressztűrőket, az R (ruderal 
vagy rapid propagation) a zavarástű rő-
eket, vagy gyors terjedésűeket jelzi. Ezek 
a kategóriák a természetes élőhelyek 
adottságait kihasználó és ott versenyké-
pes növények csoportjait rendszerezik. 
A stressztűrők lassú növekedésűek, 
gyenge talajokon is jó versengők. A za-
varástűrők általában rövid életűek, a 
harmadik csoport pedig átmenet a ket-
tő között. Ennek ismeretére is felhívta a 
figyelmet az előadó.

Középpontban a növény
A tervezéskor készüljön grafikus és táb-
lázatos részletezés egyaránt. Grafikailag 
egy négyzetméterre legyen lebontva és 
színek szerint ábrázolva a tervezett nö-
vények elhelyezése. A táblázatban pedig 
szerepeljen a fajta neve és a négyzetmé-
terenként ültetendő darabszám. Mind-
két bemutatás készüljön el minden nö-
vényszintre. Ezt a modellt nemcsak az 
évelők, de fás növények esetén is javasol-
ja James Hitchmough. Közterületen is le-
gyen többrétegű, változatos kiültetés, szin-
tenként több fajjal és fajtával, hallottuk.

A növény alapvető fontosságú elem a 
21. században, közöttük folyamatos az 
interakció. A tájépítészek sokszor nem 
hisznek a növények fontosságában, sok 
helyen a vegetációt csak dekorációnak te-
kintik, és ez nem helyes. Egy zöldségeskert 
sokszínűbb, mint a tájépítészeti tervek. 
Az előadó szerint a tájtervezőknek négy-
dimenziós képeket kell alkotniuk. Ha át-
gondoljuk, mi lesz majd sikeres az embe-
rek és a terület számára egyaránt, akkor 
nem kétséges, hogy a bio diverzitás, a sok-
színűség irányába kell elmozdulni. A par-
kok tervezői viszonylag kis virágzási idő-
szakot vesznek csak figyelembe. Az Egye-
sült Királyságban a tájépítészek 50-60 
növényfajjal és fajtával dolgoznak csak, 
és az általuk betervezettnek is legföljebb 
csak a 7 százalékát ültetik ki. James 
Hitchmough terveinek középpontjában 
a növények állnak. A 21. században a ve-
getáció kulcsfontosságú kell, hogy le-
gyen, mondja. Ki kell menni a terepre, ő 

A londoni olimpiai park létrejötte óta 
James Hitchmough tapasztalata szerint 
a fiatalok folyamatként tekintenek a tájra, 
a természetre
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maga is sokat jár természetes vegetáció-
ban szerte a világon. A talajról mindent 
elmond a növényzet, nem kell talajmin-
tát venni. Ott találunk igazi sokféleséget, 
ahol a talaj terméketlen. Az embereket rá 
kell éb reszteni az ökológia fontosságára, 
vallja. A városi zöldfelületekre olyan tole-
ráns fajokat kell kiválasztani, amik oda 
valók. Vizsgálni kell az ökoszisztémát, 
abba kell belehelyezni a növényeket. Az 
emberek jólétére a vegetáció gyakorol 
pozitív hatást, nem a burkolatok.

Bizonyos fajok eltűnnek

Ahogy az ember termékenyebbé tette a 
talajt, a haszonnövények elkezdtek erő-
teljesebben növekedni, a természetes 
vegetáció a külső szélekre tolódott. Sze-
rinte a mezőgazdaságnak kevésbé ter-
mékeny talajt kellett volna használnia. 
Fontos lenne, hogy úgy gondoljunk a 
növényekre, mint amik hihetetlen mó-
don befolyásolják az emberek jóllétét.

2070-re az előrejelzések szerint Buda-
pest Szaloniki, London pedig Bordeaux 
szélességi fokának megfelelő éghajlati vi-
szonyok közé kerül majd, 7 °C körüli át-
laghőmérséklet-emelkedéssel lehet szá-
molni. Bizonyos fajok eltűnnek majd, és 

lesznek délről hozzánk érkezők. A vete-
ményes kertek a pollinátorok számára 
sokkal jobbak, mint a természetvédelmi 
területek, ezt a témát is kutatják. A csa-
padék mennyisége és a júliusi középhő-
mérséklet alapján kell dönteni és a klí-
maváltozást lekövetni. A növényeknél 
meg kell nézni, hogy a fajok honnan 

származnak, mik az igényeik és milyen 
lesz majd a várható éghajlat. Kérdés pél-
dául, hogy a Quercus cerris vagy a Quer-
cus robur lesz-e jobb az Egyesült Király-
ságban? Föl kell majd azt is mérni, hogy 
az egyes fajok mennyire élik túl a versen-
gést.

Megyesi Éva

A többszintű növényállomány tervezésekor készüljön olyan grafikus ábrázolás, amelyen 
négyzetméterre lebontva és színek szerint ábrázolva látható a növények elhelyezése

Március, április és május a dán Gartneriet PKM A/S kerté-
szet értékesítésében is a legfontosabb három hónap, ám 
szinte minden más európai iparághoz hasonlóan őket is 
sújtotta a járvány miatti válság, sok növényüket ki kellett 
dobniuk. Claes Bastrup, a cég értékesítési igazgatója a saját 
történetükről szólva elmondta, „a PKM-nél évente mintegy 
20 millió cserepes növényt termesztünk, annak 45 százalé-
kát adjuk el márciusban, áprilisban és májusban; 90 száza-
lékot az európai piacra exportálunk, ez azonban a jelen 
helyzetben túl bonyolulttá vált”. A virágkereskedelem ext-
rém kihívásairól szóló médiazajnak köszönhetően, illetve a 
rengeteg eladatlan és kidobott növény láttán sok kedves 
e-mailt és telefonhívást kaptak magánszemélyektől, akik 
azt javasolták, hogy értékesítsenek közvetlenül a kertészet-
ből. „Sok ötlet valóban jó és kreatív, amelyért nagyon hálá-
sak vagyunk, ezért jól esik, hogy ilyen sokan szeretnének 
segíteni nekünk ebben a krízishelyzetben. De ezt a megol-
dást udvariasan vissza kell utasítanunk” – magyarázta 
Bastrup. Az okát is elmondta: „Szilárd elhatározásunk, hogy 
továbbra is támogatjuk azokat az értékesítési csatornákat 
(az értékesítő társaságokat csakúgy, mint néhány nagy ker-
tészeti áruházat, nagykereskedést, központot és szuper-

marketláncot), 
amelyekkel most 
kapcsolatban ál-
lunk. Sok év óta 
a partnereink, és 
reméljük, hogy a 
válság után is 
azok maradnak.”

Hogy valame-
lyest csökkent-
sék a kidobott növények mennyiségét, a helyi idősottho-
nokban lakóknak és az ott dolgozóknak virágot adomá-
nyoztak, öt másik kertészettel együttműködve. A virágok 
remélhetőleg örömöt szereznek ezekben a nehéz időkben, 
mondta Bastrup, hozzátéve, hogy ezzel a döntésükkel egy-
értelműen arra szeretnék felhívni a figyelmet, hogy a virá-
gokat mindenki a boltokban, kertészeti árudákban, bar-
kácsáruházakban, és a virágüzletekben vásárolja meg, mert 
azoknak is szükségük van vásárlókra és bevételekre. Az a vé-
leményük, hogy így segíthetnek abban, hogy a lehető leg-
többen túléljék a válságot, és folytathassák üzletüket a jár-
vány után.           (Forrás: Floraldaily)

HÍREK

Virágot a virágüzletből!
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A kései fagyal (Ligustrum quihoui) 
1-3 méter magasra növő fél-
örök zöld cserje. Fiatal hajtásai 

és vesszei finoman molyhosak, de ren-
desen kopaszok. Keresztben átellene-
sen álló, ép szélű levelei kocsánytala-
nok, ülők, lándzsásak, elliptikusak vagy 
visszás tojásdadok, 1-4 centiméter hosz-
szúk, 0,5-2 centiméter szélesek, kicsit 
bőrneműek, vaskosak. A levelek csúcsa 

kihegyezett, lekerekített, gyakran lecsa-
pott. Végálló bugavirágzata 10-20 centi-
méter hosszú, 3-5 centiméter széles, 
gyakran levélszerű apró murvákkal. A 
törtfehér, erős, édes illatú virágok tölcsé-
resen forrtak, a párta 4-5 milliméter 
hosszú, négycimpájú, a porzók kiállnak a 

virágokból. Július–augusztusban nyílik, 
az ősz végén érő 4-7 milliméter hosszú, 
hamvaskék, kékes- vagy lilás fe kete bo-
gyótermések tojásdadok, elliptikusak, 
egész télen a bokrokon maradnak.

A természetben Kína keleti, középső 
és délnyugati tartományaiban, vízmo-
sásokban, utak mentén, folyóparti bo-
zótosokban él 100-2500 méter magas-
ságban.

Könnyen nevelhető és tartható, tere-
bélyes habitusú cserje, sokszor egy-egy 
példány magasságának többszöröse a 
szélessége. Szokatlan időszakban, a 
nyár második felében nyílnak erős, 
édes, messziről érezhető illatú virágai. A 
virágzatok gyakran olyan tömegesen je-

lennek meg, hogy szinte teljesen elta-
karják a lombozatot. Ez a legfőbb ékes-
sége. A rovarok nagy számban és szíve-
sen látogatják ilyenkor. Különlegesen 
sötétzöld, fényes levélzetének is nagy a 
díszértéke. Kívánatos tulajdonsága, 
hogy hosszú hónapokig az ágakon ma-
radnak látványos színű termései. Rend-
szeres metszést nem igényel, de ha ala-
kítani kell, késő ősszel vagy kora tavasz-
szal nyírható. Rágókártevők megtámad-
hatják, de a közönséges fagyalhoz ké-
pest gyakorlatilag kórokozó- és kártevő-
mentes, nálunk teljesen télálló.

Napsütötte helyen, de félárnyékban 
is jól érzi magát, talajokban nem válo-
gat, tűri a szárazságot, sőt az aszályos 
időszakokat is. A légszennyeződést jól 
viseli. Kiválóan alkalmas szoliter ülte-
tésre, de cserjecsoportokba, cserje-bor-
derekbe és fás állományok szegélyezé-
sére is. Nyírt sövénynek is alkalmas, de 
egyéb értékeit figyelembe véve pazarlás 
lenne így használni. Nagy-Britanniában 
a Királyi Kertészeti Társaság (RHS) a ki-
válónak értékelt tulajdonságú növé-
nyeknek járó Award of Garden Merit 
(AGM) díjban részesítette. 

A viaszfagyal (Ligustrum sinense) 2-4 
méter magas, sűrű ágú lombhullató 
cserje, ritkábban 7 méterig megnövő kis 
fa. Hajtásai, ágai többnyire molyhos 
szőrösek. Levelei tojásdadok, elliptiku-
sak vagy lándzsásak, bőrneműek, fino-
man szőrösek, 2-7 centiméter hosszúk, 
1-3 centiméter szélesek, csúcsuk kihe-
gyezett, de sokszor lecsapott. Végálló 
virágzatai 6-11 centiméter hosszúk, fe-
hér virágai erősen illatosak, nagyon jel-
legzetes ismertetőjegye, hogy a porzók 
mályvaszínűek vagy lilák. A bogyók ké-
kes- vagy bordósfeketék, gömbölyde-
dek, 5-8 centiméter átmérőjűek. Július 
végén, augusztus elején nyílik. 

Figyelemre méltó kínai fagyalok
A közönséges fagyal nem igazán szerencsés növény Magyarországon, jól beskatulyázták 
a kertészeti alkalmazásban. Először mindenkinek a sövények jutnak róla az eszébe, 
ráadásul a ráaggatott klisék is rögzültek: „egyszerűen szaporítható”, „könnyen fenntartható”, 
„igénytelen”, „jól nyírható”. Még az idehaza termesztésbe vont, Japánban őshonos, áttelelő lombú 
széleslevelű fagyal (Ligustrum ovalifolium) sem kapott más helyet a szereposztásban. 
A faiskolák is kedvelték a fagyalokat a könnyű termeszthetőség és a biztos piac miatt. 
Bármilyen hihetetlen, a múlt század második felében sokáig ennek a két fajnak volt messze 
a legnagyobb az aránya a hazai összesített díszfaiskolai termesztésben, és ma is jelentős 
a részesedésük. Épp ideje, hogy kiszabadítsuk szegény fagyalokat a rájuk kényszerített 
skatulyából, némelyek közülük ugyanis másképp is hasznos díszek lehetnek a kertben.

A kései fagyal virágzó bokra
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A Ligustrum nemzetség a sok haszon- és dísznövényt adó 
olajfafélék családjának (Oleaceae) a tagja, az ide tartozó 
mintegy 45 faj lombhullató vagy örökzöld cserje vagy kis fa. A 
közönséges fagyal (Ligustrum vulgare) Európában él, de az 
összes többi Kelet- és Délkelet-Ázsiában és Ausztráliában. 
Csak Kínában 27 fagyal őshonos.

Tudományos nevük a közönséges fagyal latin köznyelvi el-
nevezéséből származik, jelentése „kötözésre, kosárfonásra 
alkalmas”. A közönséges fagyal hajlékony, szívós vesszőiből 

emberemlékezet óta kosarakat, méhkasokat, seprőket kötöt-
tek, sőt közönségesen kötnek mind a mai napig. A Nemzeti 
Botanikus Kertben, Vácrátóton mi is kötünk és használunk 
fagyalseprűket.

A fagyalok többsége az emberekre enyhén mérgező, ami a 
minden részükben jelen lévő glikozidoknak (ligusztrozid, 
oleuropein) tulajdonítható. A bogyók elfogyasztása után a 
mérgezés tünetei hányás, hasmenés, étvágycsökkenés, bél-
gyulladás, fejfájás lehetnek. A madarak ennek ellenére baj 
nélkül fogyasztják, jóllehet, csak amikor jobb híján ráfanya-
lodnak erre a nagyon keserű ízű eledelre. A kínai hagyomá-
nyos gyógyászatban a fagyalok leveléből és kérgéből gyomor-
fekély, emésztési problémák, torokfájás és bőrbetegségek 
kezelésére szolgáló szereket készítettek.

Még a madarak is 
csak jobb híján fogyasztják

Illatos, négycimpájú virágai a nyár végén nyílnak

Termései télen is az ágakon maradnak

Bőségesen nyíló virágzatai

A viaszfagyal négycimpájú virágai 
a jellegzetes lila porzókkal

A kései fagyal virágzatokkal rakott ágai
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Eredeti termőhelyén elegyes er dők-
ben, patakpartokon, bozótosokban, 
görgeteges lejtőkön él, az északi tarto-
mányok kivételével Kína nagy részén, 
Tajvanon és Észak-Vietnamban 200-270 
méter magasságban.

Felhasználása és termesztési igényei 
azonosak a kései fagyaléval. Nyírott sö-
vénynek is kiválóan alkalmas, a lég-
szennyeződést jól tűri. Kedvelt bonsai-
növény. Rendkívül bőséges virágzása és 
tavaszig az ágakon maradó termései ér-
tékes dísznövénnyé teszik. Az USA dél-
keleti államaiban nagy területeken kiva-
dult, a termesztésben fajtái is vannak. 
Kérgéből a népi gyógyászatban lázcsil-
lapítót készítenek.

A hosszúlevelű fagyal (Ligustrum 
compactum) nagy termetű cserje vagy 
akár 12 méter magasra megnövő, ki-
sebb félörökzöld fa. Sima, hengeres haj-
tásai, vesszői fiatalon molyhos szőrösek 
vagy bársonyos tapintásúak. A kereszt-
ben átellenesen álló, ép szélű levelek 
tojásdad- vagy elliptikus-lándzsásak, 
5-15 centiméter hosszúk, 3-6 centimé-
ter szélesek. A levéllemez vékony, ko-
pasz, hegyes vagy hosszan kihegyezett, 
válla ék alakú vagy lekerekített. A 9-15 
érpár kissé kiemelkedő. Végálló, nagy 
bugavirágzata 7-20 × 7-16 (-24) centi-
méter nagyságú, kocsánya szögletes. Az 
illatos fehér virágok ülők, a négycimpá-
jú, 3-5 milliméter hosszú párta tölcsére-
sen forrt. A bogyótermések elliptikusak, 
kissé görbültek, ritkán kerekdedek, 7-10 
milliméter hosszúk, kékesfeketék, feke-
ték vagy liláskékek, hamvasak. Május–
júniusban nyílik, augusztustól érnek a 
termései.

Eredeti élőhelye Nyugat-Kína (Jün-
nan, Szecsuan, Kanszu, Hupej tartomá-
nyok), Tibet, Nepál, Észak-India, ott he-
gyi lombos erdők cserjeszintjében, bo-
zótos lejtőkön, szurdokokban, folyó-
partokon, völgyekben nő 600-3400 mé-
ter magasságban.

Mint nagyobb termetű bokor, vagy 
ha úgy neveljük, kisebb fa, kiválóan al-
kalmas szoliternek. Talajban nem válo-
gat, a kémhatására nem érzékeny, jól 
tűri a szárazságot és az árnyékos fekvést 
is. Rágókártevők megtámadhatják, de a 
közönséges fagyalhoz képest gyakorla-
tilag kórokozó- és kártevőmentes. Ná-
lunk keményebb teleken (-15 °C alatt) 
fagykárt szenvedhet, de megfelelő met-
szés után könnyen regenerálódik.

Nagy, keskeny leveleinek és jókora, 
igen erős illatú virágzatainak köszön-

A hosszúlevelű fagyal nagy, végálló bugavirágzata sokszor bókol

A hosszúlevelű fagyal virágzó bokra

Érett termései lehúzzák az ágak végét

Kérge a jellegzetes alakú paraszemölcsökkel



hetően első ránézésre nem tűnik fa-
gyalnak. Ezek a tulajdonságok adják 
különleges megjelenését és díszítőérté-
két. Az európai kertészeti forgalomban 
nem gyakori, a nyugati faiskolákban is 
csak ritkán kapható. Gyűjteményes 
kertekben mindenfelé találkozhatunk 
vele, különösen szép, termetes példá-
nyai vannak a felvidéki Malonyai Arbo-
rétum (ma Mlynany) kelet-ázsiai kert-
részében.

Az enyhébb éghajlatú területeken vi-
lágszerte elterjedten ültetett, kelet-ázsi-
ai származású fényeslevelű fagyal 
(Ligustrum lucidum) és a japán fagyal 
(Ligustrum japonicum) éghajlati okok 
miatt nálunk sosem épül be e kertkultú-
rába, bár védettebb helyeken megma-
radnak sokfelé az országban. Mindkettő 
utcafásításra kiválóan alkalmas, kerek-
ded kis koronájú, sötétzöld lombú örök-
zöld fa. Előbbi Kína nagy részén elter-
jedt és a természetben 20 méter magas-
ra is megnő, az utóbbi Japánban és Ko-
reában honos, kisebb termetű (6-10 m). 
A fényeslevelű fagyal levelei nagyok (10-
15 cm), a japán fagyaléi kisebbek (5-10 
cm), virágait mindkettő bőségesen hoz-
za nagy, végálló bugákban.

Az itt bemutatott fagyalok egyelőre 
nincsenek hazai faiskolai forgalomban, 
de a kései fagyal az Európai Unión be-
lül minden nehézség nélkül sokfelé be-
szerezhető, a hosszúlevelű fagyal ke-
vésbé. Mindhárom faj jól érzi magát a 
Nemzeti Botanikus Kertben, Vác rá-
tóton.

Kósa Géza
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Dél-Kaliforniában több kertészet 
kínál online vagy telefonos meg-
rendelési lehetőségeket a szemé-
lyes vásárlás helyett. Az ügyfelek az 
összekészített árut az üzlet parko-
lójában vehetik át, néhány faiskola 
pedig akár házhoz is szállít.

Olyan hetek után, amikor embe-
rek ezrei váltak munkanélkülivé, és 
vállalkozások kerültek a csőd szélé-
re, a növények világában kisebb 
csoda történt. Sokan fogtak bele 
zöldségeskertek telepítésébe, és a 
dél-kaliforniai faiskolák – amelye-
ket az állami és a helyi tisztviselők 
alapvető szolgáltatásnak tekinte-
nek – kreatív módszereket találtak a 
kereslet kielégítésére, úgy, hogy 
közben a vásárlók és a személyzet 
is be tudják tartani a biztonságos 
távolságot a koronavírus miatt.

A Mid-Wilshire-ben, Miracle Mile 
közelében található, biotermékeket 
értékesítő „Két kutya kertészet” csak 
online megrendeléseket vesz föl, és 
olyan sokat kap belőlük, hogy alig 
győzik feldolgozni a munkatársak. 
Nagyjából 48 órát adnak a vevők-
nek, hogy elvigyék a megrendelései-
ket. Naponta kb. 50 csomagot készí-
tenek össze. Az árudában mindenki 
maszkot visel, és nem engedik be a 
vásárlókat, a megrendelt árut már 
nem segítik bepakolni az autóba, 
egyszerűen a járdán hagyják. 

Az egyik riverside-i kertészetben, 
ahol zsákos földet és talajjavítókat is 
árusítanak, még bemehetnek a vá-
sárlók, de ők nem dísznövényeket 
keresnek, hanem zöldséget a háztáji 
kiskertjeikbe. Az üzletben betartják 
az előírt távolságot, rendszerint csak 
elkérik a vevő bevásárlólistáját, ösz-
szekészítik az árut, és kiviszik a par-
kolóig. Néhány áruda mindössze 
két nap alatt tette online is elérhető-
vé a teljes kínálatát. Óriási munka 
volt, mert hatalmas az árukészletük. 
A megrendelt árukat vagy a parkoló-
ban hagyják, vagy öt mérföldön be-
lül kiszállítják.

(Forrás: Floraldaily) 

HÍREK

Kreatív palánta-
értékesítés

Könnyen 
szaporíthatók
A fagyalok könnyen szaporíthatók. 
Magvetéskor legjobb érés után ősz-
szel rögtön kimosni a bogyókból a 
magokat. Azonnal, vagy elrétegezve 
tavasszal vethetők. Nagy a csírázási 
arány, de gyakran fellép a palánta-
dőlés kelés után. A terméshússal 
együtt megszáradó magok hosszan 
elfekhetnek. Valamennyi fagyal és a 
fajtáik is igen jó gyökerezési száza-
lékkal szaporíthatók a szokásos 
zöld- és fásdugványozási módsze-
rekkel. A magoncok, a csemeték és 
a kifejlett növények is jól tűrik az át-
ültetést.

A fényeslevelű fagyal terméses ágai

A fényeslevelű fagyal nagy, bőrnemű, 
örökzöld levelei



A szakértő válaszol
Mi a teendő, ha a gazdálkodó a korona-
vírus-járvány miatt nem tudja határ-
időben befizetni a kötelezettségeit?

A kihirdetett veszélyhelyzetre tekin-
tettel, ha az adózók a járvány-, illetve a 
veszélyhelyzet gazdasági következmé-
nyei miatt – önhibájukon kívül – nem 
tudnak eleget tenni fizetési kötelezettsé-
geiknek, fizetési kedvezmény (fizetési ha-
lasztás, részletekben történő megfizetés, 
mérséklés, illetve elengedés) iránti kérel-
met nyújthatnak be a NAV-hoz.

A kérelem benyújtható papíralapon 
vagy elektronikusan, a FAM01 nyomtat-
ványon. A papíralapú kérelmet is célsze-
rű a NAV által rendszeresített nyomtatvá-
nyon benyújtani.

A benyújtás feltételeiről és módjáról a 
NAV honlapján, „Segítség rendkívüli 
helyzetben (Covid-19)” rovatban közzé-
tett tájékoztatókban részletes informáci-
ók találhatók.

Ha a vállalkozások a veszélyhelyzet mi-
att nem tudják időben teljesíteni a köte-
lezettségeiket, kiesnek-e a köztartozás-
mentes adózói adatbázisból (KOMA) 
vagy a megbízható adózók köréből? 

Az adózói minősítés negyedévenként 
történik, ha az adózó a tartozást az előírt 
határnapig rendezi, vagy addig az idő-
pontig megkapja a NAV által engedélye-
zett és véglegessé vált, részletfizetést vagy 
fizetési halasztást engedélyező határoza-
tot, akkor – az egyéb feltételek fennállása 
esetén – továbbra is szerepelhet a KOMA-
ban, valamint továbbra is megbízható 
adózónak minősülhet. 

A megbízható adózó évenként egy al-
kalommal 12 havi pótlékmentes fizetési 
könnyítést kérhet a FAG01 nyomtatvá-
nyon, ha a kérelem elbírálása időpontjá-
ban a nettó adótartozása nem haladja 
meg a 1,5 millió forintot. 

Mi a teendője annak az egyéni vállalko-
zónak, aki maga is karanténba került, ho-
gyan teljesítheti az adókötelezettségeit? 

Ha az egyéni vállalkozó karanténban 
van, és emiatt nem tudja benyújtani a be-
vallását, akkor azt meghatalmazottja is 
beadhatja.

Lehetősége van arra is, hogy a bevallá-
si határidő elmulasztása esetén a mu-
lasztásról való tudomásszerzést vagy az 
akadály megszűnését követő tizenöt na-

pon belül, a bevallás pótlásával egyidejű-
leg igazolási kérelmet terjesszen elő. A 
kérelmet elektronikus azonosítást köve-
tően elektronikusan kell benyújtani.

Hogyan kérhetek fizetési kedvezményt, 
ha a fizetési nehézség a járványügyi hely-
zet miatt alakult ki? 

Fizetési kedvezmény iránti kérelmet 
az elektronikus kapcsolattartásra kötele-
zett jogi személy és egyéb szervezet a 
FAG01, az egyéni vállalkozók pedig a 
FAM01 űrlapon terjeszthet elő. Az elekt-
ronikus kapcsolattartásra nem kötelezett 
adózóknak is van lehetőségük arra, hogy 
az űrlapokon az Ügyfélkapun keresztül, 
elektronikusan küldjék be a kérelmüket, 
vagy dönthetnek a papíralapú előterjesz-
tés mellett is, levélformában vagy a NAV 
internetes honlapján elérhető adatlap ki-
töltésével.

Azt, hogy a fizetési nehézség a jár-
ványügyi helyzet miatt alakult ki, bizo-
nyítja egyrészt a tartozás keletkezésének 
időpontja, másrészt a veszélyhelyzet el-
rendelését megelőző és követő gazdálko-
dási adatok összehasonlítása.

Ha egy vállalkozás a járvány alatt teljesen 
fizetésképtelenné válik, jogosult lesz-e 
valamilyen kedvezményre, élhet-e mél-
tányossági kérelemmel? 

Az egyéni vállalkozó, jogi személy 
vagy egyéb szervezet kérelmére a bírság- 
vagy pótléktartozás mérsékelhető, ha an-
nak megfizetése ellehetetlenítené gaz-
dálkodási tevékenységét. Tehát a mérsék-
lés akkor engedélyezhető, ha a racionális 
gazdálkodási körülmények ezáltal hely-
reállíthatók. Nincs lehetőség viszont a 
tőke-, illetve adótartozás mérséklésére, 
továbbá nincs helye a mérséklésnek, ha a 
gazdálkodási tevékenység már ellehetet-
lenült. 

Ha a vállalkozás átmeneti fizetési ne-
hézséggel küzd, akkor kérhet fizetési ha-
lasztást, illetve akár azt is, hogy a halasz-
tást követően részletekben tegyen eleget 
fizetési kötelezettségének.

Ha a gazdálkodó szervezet átmeneti 
fizetési nehézséggel küzd és más hitele-
zőknek is tartozik, gazdasági helyzetét 
tekintve pedig van reális esélye annak, 
hogy idővel gazdálkodását rendbe tudja 
hozni és tovább működhet, indokolt le-
het csődvédelmet kérnie. A csődeljárás 

célja, hogy az adós cég a hitelezőivel 
egyezséget kötve elkerülje a fizetésképte-
lenséget, és tovább működjön. A csődel-
járás elrendelése iránti kérelem benyúj-
tásával már ideiglenes moratórium, azaz 
fizetési haladék illeti meg a gazdálkodó 
szervezetet, vele szemben végrehajtás 
nem indítható. Lényeges, hogy a fizetési 
haladék bizonyos kifizetések alól nem 
mentesít. A NAV viszonylatában ilyen a 
kifizetett munkabéreket terhelő adó és 
járulék, valamint az áfa, a jövedéki adó és 
a termékdíj. A fizetési haladékkal nem 
érintett, a NAV által végrehajtás alá vont 
tartozásokra végrehajtási eljárás felfüg-
gesztését lehet kérni.

Mi a fizetési kedvezmény kérelmezésé-
nek menete, illetve kérhető-e a 10 ezer 
forint eljárási illeték elengedése?

Fizetési kedvezmény iránti kérelmet 
az elektronikus kapcsolattartásra köte-
lezett jogi személyek és jogi személyi-
séggel nem rendelkező gazdálkodó szer-
vezetek a FAG01, az egyéni vállalkozók 
pedig a FAM01 űrlapon terjeszthetnek 
elő.

A jelenleg hatályos jogszabály alapján 
költségmentesség – így illetékmentesség 
– kizárólag természetes személy kérelmé-
re engedélyezhető.

Ha a járványügyi helyzet miatt az adózó 
nem tudja tovább teljesíteni a folyamat-
ban lévő részletfizetését, vonatkozik-e 
rá a kormány által kihirdetett moratóri-
um, illetve kérhet-e újabb kedvezményt?

A kormány által kihirdetett moratóri-
um nem vonatkozik az adó- és köztarto-
zásokra engedélyezett fizetési könnyíté-
sekre. A NAV azonban figyelembe veszi, 
ha a járvány miatt nehéz helyzetbe került 
adózó a folyamatban lévő és a veszély-
helyzet kihirdetéséig egyébként teljesí-
tett részletfizetését nem tudja tovább fi-
zetni. Ebben az esetben újabb fizetési 
kedvezményi kérelemmel fordulhat a 
NAV-hoz, amiben a még fennálló hátralé-
kára pótlékmentes fizetési halasztást kér-
het, de kérheti azt is, hogy a halasztást 
követően részletekben fizethesse meg a 
tartozását. A kérelmet a már említett 
FAG01, illetve FAM01 űrlapon kell előter-
jeszteni.

  Krenovszkyné Lovász Andrea
 (reg. okl. adószakértő)
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Az importból származó Bosc kobak körte 
heti átlagára  a Budapesti Nagybani Piacon

A spenót heti termelői átlagára  
a Budapesti Nagybani Piacon

A sóska heti termelői átlagára  
a Budapesti Nagybani Piacon

A zeller heti termelői átlagára 
a Budapesti Nagybani Piacon

A cukkini heti termelői átlagára  
a Budapesti Nagybani Piacon

A szamóca heti termelői átlagára  
a Budapesti Nagybani Piacon

Piaci Árinformációs Rendszer
https://pair.aki.gov.hu



30 Kertészet és Szőlészet  

aJáNlÓ

Új technikatankönyvből tanulhatnak szep-
tembertől az általános iskolás diákok. Fon-
tos, hogy az iskolások megtapasztalják a 
kétkezi munkát, ismerjék meg az öngon-
doskodás, mint a befőzés, a varrás vagy a 
veteményezés alapvető elemeit – mondta 
Halbritter András Albert egyetemi docens, 
a Széchenyi István Egyetem oktatója, aki 
Fodorné Magyar Ágnes debreceni tanárral 
együtt vett részt a könyv Iskolakertek mo-
duljának kidolgozásában. Mint kifejtette, a 
világjárvány okozta kihívások alátámaszt-
ják sokak meglátását, miszerint az iskola-
kertekben és a technikaórákon megszerez-
hető tudás egy ehhez hasonló világjárvány 
vagy válság esetén nemzetbiztonsági kér-
dés is. Az iskolakert-mozgalom a rene-
szánszát éli: a tantervekben is előtérbe ke-
rült a fenntarthatóság és a környezeti ne-
velés, annak segítségével a természet irán-
ti érzelmi elköteleződés, gondoskodó ma-
gatartás alakulhat ki. Sok a csoportmunka, 
és az iskolakert különösen jó lehetősége-
ket ad olyan társas készségek fejlesztésére, 
mint az együttműködés vagy a közös ter-
vezés.

A magyarországi iskolakert-hálózatot 
három iskolakert-vezető és az Iskolakerte-
kért Alapítvány fogja össze, ez utóbbi a 
távoktatás idején abban kínál segítséget, 
hogy a kis kertészek ne maradjanak felada-
tok nélkül. Honlapjukon házifeladat-ötle-
tekkel segítik a szülőket és a pedagóguso-
kat az iskolakertek fenntartásában. Online 
ötlettárukban – a Kertészek és Kertbarátok 
Győr Városi Egyesülete praktikái mentén – 
tanácsokat adnak az eddig szépen felépí-
tett és gondozott iskolakertek fenntartásá-
hoz, műveléséhez.

Hirdessen 
a Kertészet 

és szŐlészetBen!
Hirdetésfelvétel: 

Kiss Jánosné
E-mail: titkarsag@

kerte  szetesszoleszet.hu
Telefon: 06-1-273-2290

www.gyumolcsfaiskola.hu
+36-30-974-8847

NARUTO F1: 
KARFIOL VETŐMAG  

+36 30 791 4720

Csepegtető 
és szórófejes öntözés, 

automata tápoldatozás, 
klímaszabályzás

www.ontozesikatalogus.hu
www.toesontozes.hu

+36-62-211-497

www.foliahaz.hu
+36-76-411-168

Tankönyv az iskolakertekről

A győri öveges Kálmán Gyakorló Általános 
Iskolában a magaságyások elkészítését is 
megmutatták a diákoknak






